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Risto Näätänen 
1939-2023

Muistokirjoitus

Kompleksi ottaa osaa emeritusakatemiaprofessori Risto Näätäsen menehtymiseen. 

Näätänen oli merkittävä kognitiivisen aivotutkimuksen uranuurtaja. Hän löysi muun 

muassa neuropsykologiasta tutun MMN-poikkeavuusnegatiivisuusvasteen, jolla on ollut 

suuri merkitys aivojen tiedonkäsittelyn tutkimuksessa ja psykologian alan sovelluksissa. 

Näätäsen tutkimustulosten avulla oli muun muassa mahdollista ennakoida koomapotilaiden 

heräämistä. Näätänen palkittiin ensimmäisellä Suomen tiedepalkinnolla vuonna 1997, ja hänen 

merkittävyydestään tutkijana kertoo siteerauksien erittäin suuri määrä.

Kaiken tämän lisäksi Näätänen oli oman aikansa Kompleksi-aktiivi, joka valittiinkin Kompleksin 

kunniajäseneksi vuonna 2007. Näätänen tunnettiin aiheeseen perehtyneiden opiskelijoiden 

keskuudessa pienimuotoisena legendana. Kompleksi tulee muistamaan Näätästä lämmöllä ja 

osoittaa suuret pahoittelut omaisten puolesta.

Kompleksin puolesta,

Puheenjohtaja Ilmari Moisio

Varapuheenjohtaja Janna Hakala
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Kannibalismin laillistaminen ratkaisisi 
aika monta ongelmaa.

Ihmisillä ei ole enää keskittymiskykyä 
edes katsoa pornoa. 
 -Mocsussa saatiin kuulla että 
Pornhubissa on nykyisin Shorts-
formaatti

Kompleksin puheenjohtaja nöyryytti 
minua ja talloi päälleni. 
- Lääkiksen pj soihtukulkueessa

Mä tiedän, että ne yrittää, mutta ne on 
vaan paskoja.  
- opiskelijan arvio tutkimuksen 
laadusta

Minä tulin Kompleksiin etsimään 
pippeliä. 
 - Tunnelmia ennen Superrajisten 
jatkoja

Tän kurssin jälkeen oon kyllä silleen, 
että ”fuck evidence based hoito, 
ihan vitun sama. Jos ihmiset tykkää 
käydä terapiassa, niin antaa sen olla 
hähmäistä.”  
- Opiskelijan ajatuksia ”näyttöön 
perustuvasta” hoidosta 
Mielenteveyden tutkimuksen arviointi  
-kurssin jälkeen.

Turhaa, et tollanen paska on mun 
valmistumisen edellytys. 
- Ajatuksia gradusta

Te olitte hilpeä ja hyvin käyttäytyvä 
joukko. 
 -Superrajisten junan kuljettaja

Mä pelkään itseäni. 
- Mocsussa kuultua

Tukitoimet voisi esitellä ryhmä slay 
queens? 
 - opettaja lanu-luennolla

Sama paikka, sama aika huomenna? 
- Superrajisten konduktööri juna-
ajelun jälkeen

Kompleksi rakastaa seksiä. 
- 2020-vuosikurssin vuosikurssisitsit

Mul on sellanen erikoinen suhde 
jalluun.

Olen aikaisemmin juonut sitä vain 
päihteen takia. 
 - Viimeisen vuoden opiskelija kahvista

Mulla ei ole mitään toiveita 
tulevaisuudelle. 
-Tiedefestarityöryhmän kokouksessa 
kuultua

K     U  U           L   T      U AK     U  U           L   T      U A

Arvoisa lukija!

Kuulitko jotain jakamisen arvoista? Vaivaako 
mieltäsi jokin elämää suurempi kysymys? 

Kompleksi-lehden somekanavista löydät 
lomakkeen, jolla voit jakaa kuulemasi 

Kuultua-palstalle sekä lähettää toimitukselle 
kysymyksesi.
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ANNAMÁRIA: Miettimiseen menisi varmaan koko päivä, 
joten lopulta ehtisin vain tyyliin ryöstää jonkun 

kaupan kassan.

ANDY: Kävisin ryöstämässä pleikka 
vitosen.

MILLA: hakisin kauppojen 
kassalaatikoista rahaa.

IIRIS: Pelkäisin muita toimituslaisia 
(erit. Luka).

LUKA: Sinuna en huolisi asiasta.

SAMIR: Tilaisin lehden samettisena.

Kompleksin toimitus:
Jos laki ei koskisi toimituslaisia 
vuorokauden ajan, mitä tekisit?

ALEKSI: Perustaisin oman valtion.

JAN: Varastaisin 15 eri laatukitaraa joltain 
jättifirmalta, joka ei siihen kaadu.

Johanna: pohtisin koko päivän, 
että mitähän tekisin, ja aika 

loppuisi ennen toimintaa.
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Overtonin ikkuna oli alkujaan amerikkalaisen 
politiikantutkimuksen marginaaliteoria. 

Joseph Overton viittasi sillä sallitun keskustelun 
vaihteluväliin: on esimerkiksi radikaalia vaatia 
verojen poistamista, ja on samoin radikaalia vaatia 
sataprosenttista verotusta. Poliittisesti sopivat 
ajatukset ovat aina keskellä. Idea ei ole uusi – kultaisen 
keskitien ajatus löytyy kaikista maailmanuskonnoista. 
Jokin ikkunoissa viehätti ihmisiä kuitenkin niin, että 
termi siirtyi lehtien vakiosanastoon Trumpin kaudella. 
Väitettiin näet, että Trumpin radikaaleimmat ideat 
siirsivät hyväksytyn rajoja ja tekivät radikaalista 
arkista. 

Ikkunat siirtyvät ajan ja paikan mukaan. Esimerkiksi 
Suomessa on radikaalia vaatia abortin totaalikieltoa, 
mutta Yhdysvalloissa se ei ole tavatonta. Vastaavasti 
Suomessa on radikaalia tappaa syntynyt lapsi, mutta 
yhden lapsen Kiinassa se oli enemmän tai vähemmän 
hyväksyttyä. Suomessa oman lapsen tappaminen ei 
ole vain radikaalia vaan hullua. Viime vuosilta löytyy 
muutama tapaus, jossa suomalaisäiti tappoi vauvansa, 
ja joka kerta äiti määrättiin mielentilatutkimuksiin. 
Overtonin ikkunasta katsoen hulluus onkin 
radikaaleinta radikaaliutta. Hulluutta on se, mikä 
ylittää käsityskyvyn.

Psykiatrian historia on siivoamisen historiaa. 
Historioitsija Michel Foucalt on kirjoissaan Klinikan 
synty (Naissance de la clinique) ja Folie et Déraison (ei 
käännetty) esitellyt vakuuttavasti kehityskulut, joita 
pitkin Länsi-Eurooppa ajoi poikkeavat ja rikkinäiset, 
eli hullut, ulos yhteiskunnasta suljettuihin hoitoloihin. 
Foucault vertaa prosessia keskiajan kaupunkeihin, 
joissa spitaaliset ja muut tartuntatautien kantajat 
eristettiin vaivaistaloihinsa. Spitaalisia ei voinut 
hoitaa; he olivat kammottavan näköisiä ja terveydelle 
vaarallisia, joten luonteva ratkaisu oli ajaa heidät 
pois. Samaan tarkoitukseen syntyivät myöhemmin 
mielisairaalat, jotka levisivät ympäri maailman ja 

vaihtoivat nimensä psykiatrisiksi osastoiksi. Kun 
puhuu psykiatrisesta instituutiosta, tulee muistaa, ettei 
se syntynyt auttamaan hoidokkejaan. Psykiatria on 
pohjimmiltaan sedaatiolaitos, jonka tavoite on taata 
yhteiskuntarauha pitämällä hullut lukkojen takana.

Mielenterveyden hoito on kuitenkin muutoksessa. 
Siitä tulee palvelu. Mieleltään poikkeavat eivät 
ole enää riesa, sillä heidät on tuotteistettu, ja 
syystä – mielenterveys on mahtibisnes. Vastaavasti 
kelan ylläpitämästä Suomen lääketilastosta käy 
ilmi, että vuonna 2021 hermostoon vaikuttavia 
lääkkeitä myytiin 330 miljoonan euron edestä 
(vertailun vuoksi ympäristöministeriölle on 
budjetoitu 200 miljoonaa euroa ensi vuodelle). 
Lääkemyyntiä siivittävät masennus-, ahdistus- ja 
adhd-diagnoosit, joiden määrät kasvavat joka vuosi. 
Myös media osallistuu talkoisiin säännöllisellä 
mielenterveyskriisitiedotuksellaan. Jopa kehonkuva 
on valjastettu personaltrainereiden, ravinnefirmojen 
ja psykoterapian polttoaineeksi.

Monilla mittareilla suomalaisten mielenterveys 
voi kuitenkin paremmin kuin vuosikymmeniin: 
itsemurhien määrä on puolittunut sitten 1990-luvun, 
samoin perheväkivallasta kärsivien lasten osuus. 
Toisaalta taas päihdekäyttö on huippulukemissa: 
suomalaiset juovat nykyään viisi kertaa enemmän 
alkoholia kuin vuonna 1960, ja muiden päihteiden 
suosio on räjähtänyt. Vaikka elämme rauhallista ja 
vaurasta aikaa, sedatoimme mieliämme ahkerammin 
kuin koskaan. 

Miksi diagnosoimme?

Lääkäri Eric Cassel käsittelee sairauden filosofiaa 
pirteästi nimetyssä kirjassaan The Nature of Suffering 
and the Goals of Medicine. Kirja on toisteinen ja 
ajoittain pitkäveteinen, joten tiivistän sen lukijalle.

Kliinikon valta ja hulluuden mallit
Pääkirjoitus
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Kuva: Iida Kajanki.
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Ensinnäkin sairaudet voidaan ymmärtää joko 
itsenäisinä olioina tai poikkeamina fysiologisessa 
tilassa. Virukset ja bakteerit ovat selvästi itsenäisiä 
tartuttajia, mutta valtaosa sairauksista on 
luonteeltaan toisenlaisia. Sydänsairaudet, selkävaivat 
ja skitsofreniat eivät johdu mistään yksittäisestä 
olennosta. Eihän skitsofreniaa voi leikata aivoista pois 
muuttamatta potilasta toiseksi. Skitsofrenia on joukko 
poikkeamia, diagnostinen roskalava, jota määrittää 
äärimmäinen outous. Skitsofrenia on sitä, että on 
äärimmäisen kaukana Overtonin ikkunasta.

Toinen väite liittyy lääkärin työhön. Lääketiede 
tuottaa tietoa, mutta lääkärintaito lievittää kärsimystä. 
Esseessään Kauniit, terveet ja urheat filosofi Ilkka 
Niiniluoto kritisoi termejä ”kansanomainen 
lääketiede” ja ”tieteellinen lääketiede”. On olemassa 
vain tieteellistä lääketiedettä. Kliinikko ei harjoita 
tiedettä vaan parannustaitoa. Kliinisen psykologin 
tavoite ei ole ensisijaisesti hankkia tietoa vaan auttaa 
ihmisiä, vaikka tieteellinen tieto siinä helpottaakin. 

Siksi psykologi ei saa tyydyttää uteliaisuuttaan potilaan 
kustannuksella. Eräs kompleksituttuni seurasi 
TETissä neuropsykologia ja aivovammapotilasta. 
Niin toipilaan mieliala kuin sosiaalinen elämäkin 
olivat alkaneet kärsiä, mistä psykologi innostui. 
Tapaamisen jälkeen tämä selitti opiskelijalle 
riemastuneesti, mitä kaikkia neurologisia tutkimuksia 
potilaalle tilaakaan. Psykologi halusi selvittää, mikä 
osa vaikeuksista selittyi aivovammalla, ja mikä johtui 
jostain muusta. Kun opiskelija kysyi, miten tieto 
vaikuttaa hoitoon, psykologi ei osannut vastata.

Psykologin uteliaisuus ei riitä syyksi tutkimuksille. 
Diagnoosissa on aina omat riskinsä, joten jokaisen 
potilaan kohdalla on mietittävä, miten diagnoosi tätä 
auttaisi. Antaisiko se vertaistukea tai itseymmärrystä? 
Muokkaisiko se identiteettiä positiiviseen vai 
negatiiviseen suuntaan? Johtaisiko se terveempään 
käyttäytymiseen vai oireiden ulkoistamiseen 
kuvitellulle sairaudelle?

Ongelmien ulkoistaminen on itsessään ongelma. Joka 
toinen viikko Hesari julkaisee timanttijutun Timosta 
tai Tainasta, joka on ymmärtänyt, ettei olekaan 
laiska vaan adhd:inen. Mikä siis on laiskuuden ja 
adhd:n ero? Eihän adhd ole sairaus siinä mielessä 
kun virus tai bakteeri on sairaus. Adhd ei ole olio, 
joka saastuttaa aivot ja saa ihmisen käyttäytymään 
huonosti, vaan kuten skitsofrenia, sekin on tapa 
käsittää poikkeavaa ja haitallista käyttäytymistä. 
Kun ihminen konseptualisoi laiskuutensa uudelleen 
adhd:ksi, on vaarana, että hän päästää irti ratista ja 
sanoo: ”En voi sille mitään”. Se on kohtalouskoa, ja 
siten kohtalokasta. 

Psykologin työ on mallintamista, ja adhd on malli siinä 
missä laiskuus ja skitsofreniakin. Diagnoosi on malli, 
jolla potilasta voidaan verrata toisiin, mutta malleilla 
on aina merkitys potilaalle. Voi olla rauhoittavaa, 
järkyttävää tai masentavaa kuulla sairastavansa 
adhd:ta tai skitsofreniaa. 

Psykologi määrittää konseptit, joilla ihminen itseään 
tulkitse, ja siksi psykologilla on vastuu konseptien 
seurauksista. Diagnoosit ovat ankaria. Laiskuuteen 
ei liity diagnoosin stigmaa tai fatalismia. Laiska 
ihminen voi muuttaa käyttäytymistään tai pyytää 
apua. Jokainen ymmärtää, että laiskuuden määritelmä 
on häilyvä ja moniulotteinen. Sen sijaan adhd:n 
kohdalla potilas saattaa uskoa, että kyseessä todella 
on neurologinen sairaus eikä hoitotyökalu tai kätevä 
malli. Siten adhd:sta tulee helposti osa identiteettiä. 

Psykologin dilemma kuuluu: miten saada ihminen 
ymmärtämään itseään oikein? Erään seminaarin 
jälkeen kompleksilaisia puhututti video, jolla 
psykologi tapasi ahdistuneen nuoren. Nuorella oli 
ongelmia koulussa ja sosiaalisessa elämässä, mihin 
ratkaisuksi psykologi neuvoi nuorta seuraamaan, 
josko tämä huomaisi itsessään autismin oireita. 
Psykologi tahtoi varmasti hyvää. Ehkä hän ajatteli, 
että diagnoosi helpottaisi hoidonsuunnittelua tai jopa 
auttaisi potilasta ymmärtämään itseään. 
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Ongelma on, ettei autismia ole olemassa 
käyttäytymistä syvemmällä tasolla. Autismihan ei ole 
neurologinen olio vaan joukko kyselytuloksia. Sitä 
ei löydetty tieteellisissä aivotutkimuksissa, vaan sen 
juuret ovat kliinisessä työssä, siis parannustaidossa. 
Vieläkään autismia ei diagnosoida aivoista vaan 
käyttäytymisestä, aivan kuten masennus tai 
skitsofreniakin, eikä sen neuroperustasta tiedetä sen 
enempää kuin masennuksen. Autismi on kliininen 
malli.

Siksi ei ole olemassa “piilevää autismia”, eikä autismi 
voi olla “alidiagnosoitu”.  Diagnoosi itsessään 
on logistinen työkalu, tapa jaotella inhimillistä 
kärsimystä, ja jakolinjat muuttuvat koko ajan. 
Diagnoosilla lasketaan, kuka saa mitenkin paljon 
vakuutuskorvauksia, ja kenelle saa myydä mitä 
lääkettä. 

Seminaarin psykologi, joka määräsi potilaan etsimään 
itsestään autismia, selvästi uskoi autismiin oliona. 
Se osoittaa, että autismikäsite on lähtenyt laukalle. 
Työkalusta on tullut identiteetti, jonka ympärille 
on muodostunut kokonaisia kansalaisjärjestöjä. 
Diagnoosin voima on suunnaton, ja sitä pitää pelätä.
 
Hullut ja yhteiskunta

En vastusta psykiatrista nosologiaa kaikkinensa. Hyvä 
diagnoosi auttaa potilasta ymmärtämään itseään. 
Parhaimmillaan potilas voimaantuu, kun kokee, 
ettei olekaan yksin vaivansa kanssa. Autismijärjestöt 
tekevät arvokasta työtä: ne normalisoivat erilaisuutta 
ja venyttävät Overtonin ikkunaa. Olen kuitenkin 
huolissani siitä, että yhä useampi rakentaa 
identiteettinsä lääkkeille ja päihteille. Kuka hyötyy 
siitä, että miljoonat nuoret uskovat syntyneensä 
syömään lääkkeitä?

Emme usein ajattele keskiaikaa sallivana aikakautena, 
mutta Foucault’n mukaan keskiajan eurooppalaisten 
suhde hulluuteen oli meitä sallivampi. Hulluus ei 
ollut kohtalo eikä sairaus. Hulluutta putkahteli esiin 
silloin tällöin jokaisessa. Erityisen mielenkiintoisia 

olivat laskiaisriehat, joiden jälkeläisiä ovat Brasilian 
sambakarnevaalit. Keskiajan Euroopan karnevaalit 
olivat vielä villimpiä. Niissä kansalaiset söivät ja joivat 
ja sikailivat. He pukeutuivat papeiksi ja aatelisiksi; 
naiset olivat isäntiä ja kerjäläiset kuninkaita. Hetken 
ajan kaikki olivat hulluja ennen kuin palasivat kuriin 
ja nuhteeseen. Overtonin ikkuna oli vain parkoureste, 
mutta nyt sen edessä ovat kalterit, ja seinät lähestyvät 
vuosi vuodelta.

Puhuin vastikään puolitutun kanssa 
neurotyypillisyydestä. Hän uskoi, että saisi adhd-
diagnoosin halutessaan, ja kertoi että lapsensakin 
olivat sellaiset saaneet. Nainen kiitteli kuitenkin 
vanhempiaan siitä, että nämä kielsivät häntä 
aikanaan hakeutumasta diagnosoitavaksi. Hän kertoi 
joutuneensa pohtimaan, miksi löi ihmisiä eikä istunut 
rauhassa. Hänen lapsensa eivät olleet saaneet samaa 
etuoikeutta. Psykiatria valtaa tilaa inhimilliseltä 
pohdiskelulta. Menemme kohti vähemmän sallivaa 
mielenterveystyötä, kun kaikki poikkeamat 
luokitellaan ja lääkitään.

Silti jopa psykologian opiskelijat diagnosoivat 
itseään. Miksi? Kaikki persoonallisuudesta lukeneet 
tietävät, että piirteet ovat jatkumoita eivätkä luokkia. 
Tilastomatematiikan tuntijat taas laskevat, että 
kategorisoiminen aiheuttaa informaation menetyksen. 
Jokaisella meistä on vuosien koulutus siitä, miten 
ymmärtää ihmismieliä diagnooseja paremmin. 

Kaikki meistä ovat tavanneet hassusti käyttäytyviä 
ihmisiä. Osa heistä on psykalaisia. Tarkoitan nyt 
heitä, jotka eivät pärjää yksin, puhuvat kummallisia 
tai juuttuvat elämässä. Jotkut ovat niin kaukana 
Overtonin ikkunasta, että keskustelu on mahdotonta. 
Kun viimeksi törmäsit sellaiseen ihmiseen, suljitko 
hänet pois? Kehotitko hakeutumaan hoitoon – siis 
sedaatioon tai jollekin mekaanikolle, joka leikkaisi 
hulluuden pois? Vai yrititkö auttaa? 

Psykologeilla on vastuu mielenterveydestä. Meidän on 
luotava yhteiskunta, jossa hulluus ja terveys seisovat 
rinta rinnan. Se tapahtuu malleja murtaen. ■
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Mitään ei ole tehtävissä. Kaikki on menetetty ja 
sietäisi saman tien luovuttaa. Vaihda alaa. Käy 

ammattikoulu ja toteuta lapsuuden unelmasi kon-
ditorian perustamisesta. Pienyrittäjyys ei sittenkään 
ole juttusi. Pihise raivosta ja nouse kannolle kiroten 
HUSin nimeä tuleen (mutta älä liian kovaa ettet 
menetä työmahdollisuuksia tulevaisuudessa). Laita 
sitten viestiä vastuuopettajille. Tarjoudu orjatyöläisek-
si, myy vasen munuaisesi, tarjoudu tekemään mitä 

vain siveetöntä vaihtaaksesi kohtaloasi. Kun mikään ei 
onnistu vaivu syvään katatoniseen tilaan, saa diag-
noosi, koe useita derealisaatiokohtauksia, saa toinen 
diagnoosi, menetä todellisuudentaju. Sitten viimein 
tajua, ettei Lohjalle mene kuin reilu puolitoista tuntia 
bussilla ja suurin osa maailman ihmisisistä kulkee 
jokapäivä pidemmän työmatkan. Ja hei, hopeareunuk-
sena: sentään kukaan ei pakota sinua asumaan siellä. ■

Mitä tehdä jos joutuu TETtiin tai Harkkaan Lohjalle?

Aleksi vastaa
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Tässä se nyt on. Viimeinen puheenjohtajana 
teille kirjoittama palstani. Miten upeaa, että 

tähän lehteen sattui juuri tämä teema! Mistäpä 
puheenjohtajana voisinkaan puhua paremmin kuin 
vallasta?

Valta on usein jotain, jota havitellaan, ja jonka 
eteen ollaan valmiita uhraamaan oma terveys, 
moraali ja aika. Voin kuitenkin ilokseni todeta 
(seuraajani todennäköisesti huokaisee tässä vaiheessa 
helpotuksesta), että Kompleksissa näistä joudutaan 
uhraamaan vain viimeinen, eikä sitäkään kokonaan. 
Meidän hallitustamme (tai omaa  toimintaani) ei ole 
myöskään värittänyt varsinainen vallanhimo. Sen 
sijaan toimintaamme on koko vuoden ajan värittänyt 
rakkaus lajiin ja aito halu pitää hauskaa ja tehdä hyvää. 
Poikkeamme kenties tällä tavalla suuresta osasta valtaa 
omaavista ihmisistä, mutta en voisi olla onnellisempi, 
että tämä on se toimintamalli, jolla tässä yhteisössä 
mennään. Tämä toimikoon samalla kiitoksena kaikille 
kanssahallitustoimijoilleni: kiitos, että teette tätä 
puhtaasti omasta ilosta.

Vallan kahvassa pysyminen on välillä raskasta ja 
uuvuttavaa. Myönnettäköön, on paikoitellen stressaavaa 
pohtia jokaista yksittäistä sanaa, ja miettiä, mihin 
suuntaan tätä laivaa lähtisi seuraavaksi ohjaamaan. 
Onnekseni Kompleksissa vallan kahvaan, tai tässä 
laivametaforassa ruoriin, on kuitenkin tarttunut kahden 
ihmisen kädet. Ilman rakasta varapuheenjohtajaani, 
Jannaa, tästäkään vuodesta ei olisi tullut yhtään mitään, 
vaan olisimme todennäköisesti olleet nopeasti jo 
haaksirikkoutuneita jollekin autiolle saarelle. Vaikka 
joskus suuruudenhulluuksissani olen saattanut vitsailla 
Kompleksin olevan monarkia, tietäkää, että kyseessä 
on ollut aidosti puhdas vitsi. Tämä yhdistys on 
demokratia, ja tulee aina pysymään sellaisena. Jaettu 
valta on meidän järjestössämme paras valta, kuten se 
on oikeastaan kaikissa konteksteissa.

Valta voi kahlita, riistää jotain, mikä on ennen ollut 
olennainen osa itseä ja omaa tekemistä. Vallan 
kahvasta luopuminen tuntuu haikealta, paikoittain jopa 
piinalliselta ja tuskalliselta, mutta samaan aikaan se myös 
vapauttaa. Vapaus onkin jotain, jonka perään vallan 
kahvassa saa jopa haikailla. Voin myöntää, että tämä 
vuosi kaikessa kauneudessaan, merkityksellisyydessään 
ja tietoisuutta muokkaavuudessaan on ollut myös 
paikka paikoin harmaita hiuksia ja pureskeltuja kynsiä 
aiheuttava. Tässä hommassa on jaksanut kuitenkin 
eteenpäin sen takia, että tietää oman työn olevan 
tärkeää ja merkityksellistä, ja ensisijaisesti hauskaa! 
Välillä olen itsekseni myhäillyt, kuinka helvetin hauskaa 
tämä kuitenkin loppujen lopuksi on. Kuitenkin olen 
myös tyytyväinen, että voin pian myös luopua vallasta 
ja koskettaa jälleen vapautta uudella lailla. En viittaa 
tässä vain omaan etuuni, vaan myös Kompleksin etuun. 
Kaltaisessamme yhdistyksessä on erittäin tärkeää, että 
valta myös vaihtuu, eikä samat ummehtuneet ajatukset 
pääse pyörittämään tätä vuodesta toiseen.

Tästä kolumnista piti tulla paljon konkreettisempi ja 
helpompitajuisempi kuin aikaisemmista kolumneistani, 
mutta sen sijaan tuntuu, että olen kirjoittanut 
abstraktimmin ja sekavammin kuin koskaan. Loppuun 
voisinkin puhua suoraan teille kaikille lukijoille: 
kiitos tuhannesti kaikille teistä. Kompleksilla on ollut 
hyvä vuosi, minulla on ollut hyvä vuosi, ja en malta 
odottaa, mitä tulevat vuodet tuovat mukanaan. Kuten 
Linnunradan käsikirjan lopussa sanotaan: ”Näkemiin, 
ja kiitos kaloista!”. En nyt tiedä, mihin nuo kalat tässä 
kontekstissa viittaavat, mutta eiköhän joku teistä jonkin 
hienon tulkinnan sille löydä. ■

Rakkaudella,

Pj-palsta

Vallan kahvasta koskettamaan vapautta
Teksti: ILMARI MOISIO 

Taitto: LUKA VÄHÄSARJA
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If I’m going to have a past, I prefer it to be a 
multiple choice.

– Jokeri, Batman: Tappava vitsi -sarjakuvassa

Pst, hei, se olen minä. Se tyyppi, joka istuskelee yleensä 
teidän kohta väistyvän puheenjohtajanne pään päällä. 
Nimeni ei ole merkityksellinen, mutta tämän tekstin 
kontekstissa se voi olla vaikka Jorma, niin pysytte 
ehkä paremmin kärryillä. Olen onnistunut kaikkien 
näiden vuosien aikana hämmentämään pelkällä 
olemassaolollani ihmisiä. Mistä Jorma tuli? Mikä on 
hänen tarinansa? Miksi hän on koko ajan Ilmarin 
päässä? Noh, koska vaaditte ja janoatte niin suuresti 
selitystä, voin antaa teille sellaisen. Mutta miksi tyytyä 
vain yhteen? Jos kerran tässä selittelemään lähdetään, 
niin annetaan sitten teillekin vähän mietittävää ja 
pähkäiltävää!

Väreistäni voisi lähteä tulkitsemaan, että olen peräisin 
luonnosta. Kerran, eräänä kauniina päivänä, olin 
metsässä muiden Jormien kanssa syömässä ruohoa, 
ottamassa torkkuja ja nautiskelemassa Äiti Maan 
syleilystä. Tämä muuttui kuitenkin, kun jumalattoman 
kokoiset puskutraktorit tulivat ja päättivät ruveta 
tuhoamaan kaunista kotiani, niitä ikivanhoja 
tammipuita, joissa minä ja sukuni olimme asuneet jo 
vuosia. Pakenin kauas pois, kaukaisille maille, juoksin, 
juoksin ja juoksin. Minun oli hylättävä perheeni, 
kaikkeni. En voinut katsoa taakseni, sillä tiesin että 
tuska olisi vienyt minut mukanaan. Juostessani 
onnistuin kuitenkin kompastumaan, ja tuhoamaan 
jalkani perusteellisesti.

En pystynyt enää liikkumaan. Värjötin kylmässä 
sateessa ja odotin pahinta. Mutta sen sijaan pelastajani 
saapui. Ilmari löysi minut, ja otti hoivaansa. Hän 

Mistä tämä tuli?
Pj-paskapaska

Teksti: ILMARI MOISIO 
Taitto: LUKA VÄHÄSARJA
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ruokki minua, hoivasi minua ja piti minua hyvänä. 
Valitettavasti jalkani eivät palautuneet koskaan 
ennalleen, joten Ilmari päätti ruveta kantamaan minua 
päänsä päällä, jotta pääsin silti näkemään maailmaa. 
Ja näin alkoi hieno, symbioottinen yhteiselo, joka on 
jatkunut tähän päivään asti.

Symbiooseista puheen ollen, toinen mahdollinen 
tulkinta on se, että olen parasiittinen eliö, joka 
eleli ennen Merihaan betonihelvetin syövereissä, 
käyttäen ravintonaan rottia ja muita pieniä jyrsijöitä. 
Ravinto oli niukkaa, ja oloni oli tuskallinen. Olin 
nälissäni ja riutunut ja tiesin kuoleman korjaavan 
minut ennen pitkää pois tästä maailmasta. Kaikki 
kuitenkin muuttui, kun eräänä päivänä Ilmari ja 
hänen kumppaninsa muuttivat Merihaan rumimpaan 
rakennukseen. Näin mahdollisuuteni, kenties tuossa 
voisi olla uusi isäntäni, se joka tuo minulle ravintoa 
ja pelastaa minut tästä ”elämästä”, jota olen joutunut 
kituuttamaan.

Tartuin haasteeseen. Hänen käyttäytymistään 
tarkastellen tajusin, että hän on niin uskomattoman 
laiska, ettei jaksa kävellä Hakaniemen S-markettiin 
ostamaan ruokaostoksiaan, vaan käyttää mieluummin 
lähi-K- Markettia, jonka valikoima on huonompi ja 
hinnat kalliimmat. Odotin siis kuin kuuta nousevaa, 
että hän poistuisi omasta kotikolostaan ja aloittaisi 
kävelyn kohti ruoka- ja wc-paperiostoksia. Kun näin 
kansitason oven avautuvan, säpsähdin. Tilaisuuteni 
oli tullut! Otin väliaikaiseksi isännäkseni läheisen 
rotan ja rupesin kipittämään kohti Ilmaria. Hän 
huomasi minut vasta kun oli liian myöhäistä, hyppäsin 
hänen kimppuunsa ja kaikeksi onnekseni onnistuin 
tavoitteessani. Nyt me olemme yhtä, ja saan elää niin 
kauan kuin vain tässä pojassa riittää virtaa.

On myös mahdollista, että olen vain illuusio. Olette 
aina kuvitelleet näkevänne Jorman, mutta ette ole 
koskaan pysähtynyt katsomaan, miksi haluatte nähdä 

Jorman. Kieliikö tämä projektiivisten testien (kyllä, 
olen teiltä oppinut tämän termin) tavoin siitä, että 
teillä on jonkinlainen piilotettu halu, jopa toive, 
nähdä tällainen hatunomainen olio pitkätukkaisen 
miehen päässä? Mitä te toivotte tällä saavuttavanne? 
Aiheuttaako hattu hämmennystä? Miksi joku pitää 
tuollaista reuhkaa koko ajan päässä? Mitäs jos tämä 
kertookin siitä, että teidän omassa identiteetissänne 
on vielä kokeilemisen ja arpomisen varaa? Mitäs 
jos halunne nähdä hattu päässä kertookin omasta 
halustanne rikkoa rajoja ja pyrkiä uudenlaiseen
identiteettiin? Jutelkaa tästä seuraavan 
psykoanalyytikon (olen oppinut toisenkin termin!) 
kanssa, jonka tapaatte, tulee varmasti kiinnostavia 
keskusteluja.
 
Kenties lempparitulkintani on se, että olen ollut 
olemassa aina. Olen yhtä iätön kuin aika itse, olen 
alku ja loppu. Se, että olen yhtäkkiä päätynyt tähän 
maailmaan, tähän aikaan, tähän paikkaan ja tähän 
ihmiseen on täysin sattumanvaraista. Satuin eräänä 
päivänä tylsistymään, ja halusin testata, millaista on 
elää kuolevaisten maailmassa. Pudotin itseni taivaista, 
ja onnistuin kaikeksi onnekseni jopa päätymään 
ihmisen päähän. En ollut koskaan nähnyt ihmistä 
näin lähietäisyydeltä, ja kaikessa uteliaisuudessani 
päätin jäädä katsomaan ja tutkimaan, mihin tällainen 
polku vie. Tämä tarkoittaisi, että se syy, minkä vuoksi 
useat teistä ovat aprikoineet varmasti tuhansia tunteja, 
onkin ollut vain täyttä sattumankauppaa, irrelevanttia
spekulaatiota. Eikö tämä olisi jopa lohdullista?

Tai sitten voitte tulkita tylsästi, ja todeta, että minut on 
hommattu yhtenä päivänä Dublinin Trinity Collegen 
lahjakaupasta ilman sen suurempaa glamouria. 
Minusta tämä on vain kovin ikävää ja epämukavaa, 
joten valitsisin ehkä yhden aikaisemmista, 
hauskemmista tulkinnoista. Mutta hei, minä en 
käskytä teitä, kuten käskytän puheenjohtajaanne. You 
do you. Jorma does Jorma. ■
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Psykologit vallankäyttäjinä

Psykologin työhön sisältyy väistämättä aina joissain määrin vallankäyttöä, sillä aiheet, joita käsitellään, liittyvät 
merkittävästi ihmisten yksilölliseen ja henkilökohtaiseen elämään. Valta tuo mukanaan aina myös vastuuta ja 

sen käsittelyyn puolestaan vaaditaan ammatillista osaamista. Meitä kiinnosti tietää, miten työelämän psykologit 
suhtautuvat valtaan, joten haastattelimme eri psykologeja aloilta.

Sari Lindblom on Helsingin yliopiston rehtori, mutta 
myös psykologi ja yliopistopedagogiikan professori. 
Hän on muun muassa ajanut soveltavan psykologian 
koulutusohjelman läpi Helsingin Yliopistossa.

Millä tavalla hyödynnät psykologista tietämystä 
työssäsi? 

Hyödynnän psykologista tietämystäni aivan joka 
päivä yliopiston johtamisessa. Olen kokenut, että 
psykologian koulutus on todella hyödyllinen suuren 
yliopistoyhteisön johtamisessa. Ymmärrän ihmisten 
käyttäytymistä ja toimintaa sekä yksin että ryhmässä ja 
pystyn edistämään yhteisöllisyyden rakentamista.

Millä tavalla ja millaista valtaa käytät työssäsi? Miltä 
se tuntuu? 

Rehtorina minulla on luonnollisesti paljon valtaa. 
En käytä valtaa vallan vuoksi vaan käytän valtaani 
yliopiston hyväksi ja yliopistomme perustoimintojen 
kehittämiseksi. Rehtorin tehtävänä on varmistaa 
yliopiston toimintojen laatu myös tulevaisuudessa. 

Tuntuu hyvältä voida työskennellä Helsingin yliopiston 
hyväksi joka päivä.

Missä koet, että tarvitsisimme juuri nyt enemmän 
psykologin asiantuntijuutta?  

Psykologista asiantuntijuutta tarvitaan yhteiskunnan 
jokaisella sektorilla hyvinvoinnin edistämiseksi sekä 
ihmisten käyttäytymisen ymmärtämiseksi. Erityisesti 
vaikeiden vuosien jälkeen - muun muassa korona, 
hyökkäyssota, ilmasto- ja energiakriisi - yksilöt 
tarvitsevat tukea, neuvontaa ja ohjausta hyvinvointinsa 
ja jaksamisensa parantamiseksi.

Jos saisit päättää, miten asiat ovat huomisesta alkaen, 
niin mikä olisi eri lailla?

Tietenkin toivon rauhaa, mutta tämä toive tuskin 
heti toteutuu. Huomisesta alkaen toivon, että ihmiset 
ottaisivat toiset ihmiset huomioon ja osaisivat ajatella 
yhteistä etua. 

Sari Lindblom.
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Tekstit: IIDA KAJANKI & ANDREAS “ANDY” JOHANSSON
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Taitto: LUKA VÄHÄSARJA

Julia Sangervo.

Jari Lipsanen.
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Jari Lipsanen on Suomen psykologiliitto ry:n 
puheenjohtaja, joka toimi aiemmin Helsingin 
yliopistossa Psykologian oppiaineessa psykometriikan 
yliopisto-opettajana.

Millä tavalla hyödynnät psykologista tietämystä 
työssäsi?

Voisi sanoa, että nykyinen työ vaatii jopa enemmän 
psykologian alan tietämystä tai ainakin sitä joutuu 
soveltamaan enemmän kuin koskaan aikaisemmin. 
Vaikuttamistyö vaatii laaja-alaisesti mielenterveyden 
hoitojärjestelmän tuntemusta, mutta lisäksi myös 
lainsäädännön hallintaa. Koska työssä joutuu koko 
ajan tekemisiin ihmisten kanssa ja tilanteet ovat usein 
sellaisia, että jokin asia on jo kauan sitten ollut pielessä 
tai ainakin olen esittämässä jotain muutoksia, niin 
vaaditaan paljon neuvottelutaitoja ja myös tunteiden 
(sekä omien, että muiden) käsittelytaitoja, joihin 
psykologi tausta tuo vahvaa pohjaa. 

Millä tavalla ja millaista valtaa käytät työssäsi? Miltä 
se tuntuu? 

Psykologiliiton puheenjohtajuus tuo varsinkin 
psykologian alan sisällä tiettyä valtaa ja luonnollisesti 
omat kannanotot ja sanomiset ovat ehkä painoarvoltaan 
vahvempia tai ainakin ne koetaan alan sisällä sellaiseksi. 
Tehtävässä joutuu edustamaan tietyllä tavalla koko 
psykologian alaa ja se luonnollisesti on merkittävä 
vastuu. Tietenkin edunvalvontatyössä tapaa paljon 
päättäjiä ja pyrimme vaikuttamaan lainsäädäntöön 
jne. Se on samalla sekä mielenkiintoista, mutta myös 
raskasta, kun aina asiat eivät etene tavalla, jota itse 
toivoisi. Usein myös psykologiliittoon asetetaan 
suuria odotuksia. Halutaan, että vaikutamme ja nämä 
toiveet ovat suorastaan loputon suo: maailmassa on 
niin paljon asioita, joihin voisi ja pitäisi vaikuttaa, 
että se on yhdelle ihmiselle tai yhdelle organisaatiolle 
mahdotonta. Erilaisten toiveiden kanssa kamppailu on 
haastavaa, mutta myös parhaimmillaan palkitsevaa, 
kun jokin asia saakin positiivista palautetta. 

Missä koet, että tarvitsisimme juuri nyt enemmän 
psykologin asiantuntijuutta? 

Psykologin asiantuntemusta tarvitaan kaikkialla, missä 
on ihmisiä, mutta erityisesti mielenterveyskysymykset 
ovat nousseet merkittäväksi julkiseksi 
keskustelunaiheeksi. Mielenterveys ja psyykkinen 
hyvinvointi ovat siis koko ajan kasvava kenttä, varsinkin 
kun painopiste siirtyy fyysisestä kuormituksesta 
psyykkiseen. Psykologista asiantuntijuutta tarvitaan 
kyllä kaikkialla, mutta se mikä helposti unohdetaan 
on kysymys siitä, minkä tasoista? Jokainen ihminen on 
oman itsensä eräänlainen asiantuntija ja psykologian 
alan asiantuntijat kilpailevat myös jokaisen ihmisen 
henkilökohtaisen kokemuksen kanssa tavalla, joka 
asettaa haasteita asiantuntijuuden hyödyntämiseen. 
Siksi on mielestäni tärkeää, että pyrimme pitämään 
psykologian alan kentän Suomessa mahdollisimman 
yhtenäisenä. Meidän ei pitäisi eri psykologian 
sovellusaloilla kilpailla keskenään, joka tällä hetkellä 
on valitettavan usein tilanne. 

Jos saisit päättää, miten asiat ovat huomisesta alkaen, 
niin mikä olisi eri lailla?

Kokemukseni mukaan psykologeja kyllä kuunnellaan 
ja halutaan kuulla enemmän kuin koskaan. 
Psykologiselle tiedolle on kysyntää. Suurin haaste on 
se miten saamme tämän momentumin hyödynnettyä 
alana. Kuten edellisessä vastauksessa kuvasin, niin 
omasta näkökulmasta suurin haaste koko alalle 
on se, että me emme (läheskään aina) ole ja viesti 
yhtenäisinä. Kysymys ei ole siitä, että pitäisi olla 
samaa mieltä minun tai psykologiliiton kanssa, mutta 
erilaisia intressejä on aivan liikaa. Usein hallinnossa 
näyttäytyykin siltä, että psykologit (ja psykoterapeutit) 
pikemminkin kiistelevät keskenään usein varsin 
pienistäkin yksityiskohdista ja muut alat (esim. lääkärit) 
näyttäytyvät ulospäin huomattavasti yhtenäisempinä. 
Meidän pitäisi siis saada alalle kulttuurin muutos, 
jossa puhallamme yhteen hiileen ja yritämme edistää 
psykologian alaa kokonaisuutena. Haluaisin siis 
paljon enemmän alan sisäistä keskustelua siitä, mitä 
psykologit oikeasti haluavat, miten me haluamme 
kehittää psykologintyötä ja omaa professiota. Jos 
tällainen kulttuurin muutos saavutettaisiin, niin uskon 
meidän pystyvän saavuttamaan suuria.  Arvostus alalla 
on jo nyt, mutta nyt viestin alan ulkopuolelle täytyy 
olla yhtenäinen. 
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Julia Sangervo on Vihreiden varakansanedustaja, 
hyvinvointialuevaltuutettu ja hyvin poikkeava 
psykologi. Hän on myös muun muassa tutkinut 
ilmastonmuutoksen psykologiaa. 

Millä tavalla hyödynnät psykologista tietämystä 
työssäsi?

Hyödynnän psykologian osaamista kaikessa mitä teen. 
Tarkastelen päätettäviä asioita psykologisten teorioiden 
ja näkökulmien silmin, ja pyrin miettimään erityisesti 
kokonaisvaltaisia vaikutuksia mielenterveyteen ja 
hyvinvointiin. Pyrin hyödyntämään myös esimerkiksi 
mentalisaatiota pohtiessani, miten muut poliitikot 
ajattelevat jostain kysymyksestä - erityisesti, jos he 
ovat kanssani eri mieltä. Pyrin myös huomaamaan 
miten omat tunteeni ja ennakkokäsitykseni vaikuttavat 
näkemyksiini ja toimintaani politiikassa.

Missä koet, että tarvitsisimme juuri nyt enemmän 
psykologin asiantuntijuutta? 

Psykologeja tarvitaan kaikkialla, missä on ihmisiä. 
Erityisesti haluaisin nähdä enemmän psykologeja 
päättävissä ja yhteiskunnallisissa tehtävissä. Meidän 
asiantuntemuksellemme on suuri tarve. Rooliksemme 
voi jäädä vain se, että paikkaamme kliinisessä työssä 
pahoinvointia lisänneitä yhteiskunnallisia päätöksiä. 
Meitä tarvitaan enemmän mukaan päätöksentekoon 
ennaltaehkäisemään pahoinvoinnin syntymistä ja 
vähentämään eriarvoisuutta.

Onko mitään konkreettisia ongelmia, sotea pois 
lukien, mihin voidaan soveltaa psykologista osaamista 
politiikassa?

On. Mielestäni meidän pitäisi juurikin hahmottaa, 
että psykologian asiantuntemusta tarvitaan laajasti 
politiikassa. Esimerkiksi mielenterveydessä ei 
ole kyse vain sosiaali- ja terveyspalveluista, vaan 
tähtäimen pitäisi olla siinä, miten ennaltaehkäistään 
pahoinvointia. Mielenterveys vaikuttaa olennaisesti 
mm. talous- ja työllisyyspolitiikkaan, sillä 

mielenterveyden ongelmat aiheuttavat Suomen 
julkiselle taloudelle noin 11 miljardin kustannukset. 
Suuri osa näistä kustannuksista johtuu menetetystä 
työkyvystä ja vaikeudesta pysyä kiinni työelämässä. 
Kaikkien poliittisten kysymysten kohdalla tulee 
tarkastella niiden mielenterveysvaikutuksia, jotta 
tähän saadaan muutos.

Mitä vinkkejä antaisit psykan opiskelijalle, joka 
haaveilisi yhteiskunnallisesta vaikuttamisesta, mutta ei 
tiedä mistä aloita?

Vaikuttaa voi monin tavoin ja monista asioista, joten 
aloita rohkeasti jostain! Voi aloittaa jostain itselle 
erityisen tärkeästä asiasta, joka puhuttelee ja herättää 
kysymyksen: “miksi tälle ei tehdä mitään?”. Itse voi olla 
se joku, joka tekee!

Voi esimerkiksi hankkia lisää tietoa aiheesta, 
kertoa siitä muille, jakaa sitä somessa, kirjoittaa 
mielipidekirjoituksen lehteen, osallistua 
mielenosoitukseen, järjestää mielenosoituksen, 
lahjoittaa rahaa asian edistämiseksi, järjestää 
varankeruutapahtuman (vaikka kirppiksen), liittyä 
puolueeseen tai järjestöön, lähteä ehdolle vaaleihin jne. 
Vaikuttamisen keinoja on lukuisia!

Usein mukavinta on vaikuttaa yhteisössä. Kannustan 
lämpimästi liittymään osaksi jotain yhteisöä, 
esimerkiksi juuri järjestöä tai puoluetta, ja lähtemään 
sen toimintaan mukaan. Toisaalta se yhteisö voi 
olla vaikkapa kaveriporukka tai ainejärjestö. Lisäksi 
kannattaa pyytää rohkeasti apua vaikuttamiseen! 
Esimerkiksi minulle saa laittaa viestiä ja kysyä neuvoa.

Jos saisit päättää, miten asiat ovat huomisesta alkaen, 
niin mikä olisi eri lailla?

Ihmiskunta päättäisi kollektiivisesti lopettaa kaikki 
sotatoimet, sekä keskittyä globaaliin yhteistyöhön 
ympäristökriisien ratkaisemiseksi ja eriarvoisuuden 
vähentämiseksi. Tämä olisi todennäköisesti myös 
suurin mahdollinen mielenterveysteko. ■
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Meikun kahvikartoitus

Valinnanvapautta seuraa usein valinnan vaikeus. Meilahden kampuksen alueella on useita paikkoja, joista 
kofeiinia janoava opiskelija voi piristeensä hakea. Kompleksi-lehti päätti tehdä kahvikartoituksen, joka 

kokoaa tietoa eri vaihtoehdoista ja ehkä siten vähentää kahvin hakemiseen tarvittavaa toiminnanohjausta. Kahvit 
testattiin lounaan syömisen jälkeen. Testaajista toinen joi kahvinsa mustana ja toinen kauramaidolla. Arvostelu 
tehtiin maun perusteella.

Unicafe Meilahti

1,10 € lounasaikaan (10:30–15), 
1,45 € muulloin (9:00–10:30) 
ti 21.11., klo 13:37

Maultaan vertailun häviäjä, mutta ei silti mitenkään 
pahaa. Hieman vetinen, mutta erittäin juotava, 
tasalaatuinen peruskahvi. Hitusen laiha maku 
mahdollistaa kahvin nopean kulauttamisen kiireessä. 
Kauramaito (Fazer Aito Barista) herättää kritiikkiä 
ja heikentää makukokemusta entisestään. Sijainti 
on erittäin käytännöllinen luentojen kannalta, ja 
vaikka lounasaikaan olisi ruuhkaa, kahvia ei joudu 
jonottamaan. Kahvio kuitenkin sulkeutuu jo melko 
aikaisin (klo 15). Myyjät ovat pääosin todella mukavia 
ja palvelu usein piristää päivää. Unicafessa on saatavilla 
myös kahvipassi, jolla saa kymmenennen kahvin 
ilmaiseksi.

Unicafesta sanottua:
“Hartsun kahvi on pahaa mutta riittävän hyvää ja 
halpaa (en jaksa kävellä mocsuun hakemaan).”
“Ne unarin myyjät on tosi kivoi.”

Café Kaneli (Terkko)

1,87 € (pieni kahvi)
ke 22.11. klo 12:41

Meilahden kampuksen kahvitarjonnan uusin tulokas 
oli tämän vertailun maukkain. Kahvi on miellyttävän 
makuista ja sopivan vahvaa, ja erityisesti tumma 
paahto pehmeää. Saatavilla on enimmillään kolme 
eri suodatinkahvivaihtoehtoa (vaalea, tumma ja 
sesongin paahto). Välillä on ollut mm. korvapuustin 

makuista erikoiskauramaitoa, mutta testatessa ei, mikä 
tuotti pettymyksen. Hinta on kalliimmasta päästä, ja 
jos kahvin ostaa omaan kuppiin, se myydään usein 
keskikokoisen hinnalla. Täältäkin saa kahvipassilla 
kymmenennen kahvin ilmaiseksi, ja huomionarvoista 
on, että kahvipassilla voi lunastaa myös 3,90 € maksavan 
cappuccinon. Terkossa viihtyville opiskelijoille sijainti 
on ihanteellinen. Ei ole auki perjantaisin.

Café Kanelista sanottua: 
“Kiva, että siinä [Terkon alakerrassa] on taas kahvila.”
“Café Kanelissa välillä eri makuisia kauramaitoja 
(esim. Cinnamon Bun), mikä tuo kivaa vaihtelua 
peruskahviin”

Teksti ja kuvitus: JOHANNA HÄMÄLÄINEN & VEERA-MAIJA VIHERIÄVAARA
Taitto: ANNAMÁRIA DÁVID
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Aromi (Biomedicum)  

2,30 €, ei opiskelija-alennusta
ma 27.11. klo 13:43

Vertailun kallein kahvi oli positiivinen yllätys: 
testaajien ennakkoasenteet paikasta olivat negatiivisia 
lääkäreille suunnatuista hinnoista johtuen. Maku 
on sopivan pehmeä, mutta vahvasti kahvimainen, 
jopa hieman paahtunut. Kokonaisuutena kuitenkin 
hieman tylsä. Kahvi annettiin kysymättä pahvikuppiin, 
mikä on epäekologista, ja aiempina vuosina omaan 
kuppiin ei ole saanut ottaa. Kauramaito oli Alpron, 
mikä oli yllättävän toimiva makupari kahville. Kelpo 
maku ei kuitenkaan riitä kompensoimaan sairaalloista 
hintaa, josta ei saa edes opiskelija-alennusta. Kätevä 
vaihtoehto, jos on luento Biomedicumissa.

Biomedicumin kahvista sanottua:
“Se virhe kun maksaa sata euroo Aromin kahvista...”
“Biomedicumin kahvilassa on kallista (muutenkin 
mutta myös) ottaa kahvi omaan kuppiin, ei hyvä!”

Mocsu

0 €
ti 28.11. klo 13:44

Mocsukahvin maun suhteen joutuu aina ottamaan 
riskin, sillä se riippuu mm. keittäjästä. Tällä kertaa 
maku yllätti testaajat positiivisesti. Hyvä peruskahvi, 
jossa on enemmän kahvin luonnetta, kuin monessa 
muussa paikassa. Keittimen likaisuudesta johtuva 
hitusen palanut maku tuo mieleen partion 
pannukahvin. Kahvi ei maksa rahaa, mutta kupin 
voi joutua tiskaamaan ja keittämään kahvin itse. 
Mocsukahvi ei ehkä sovi kiireisimmän kahvinhakijan 
valinnaksi, sillä ruuhka-aikaan kahvia ei välttämättä 
saa sukkelasti. Testaajat pääsivät myös selvittämään 
kofeiinin vaikutuksia suorituskykyyn: ”Millainen 

päivystäjä olet” -reaktiopelissä toisen testaajan 
tulos parani kahvin juonnin myötä kesäkandista 
latupäivystäjäksi ja toisen käävästä laatupäivystäjäksi.

Mocsukahvista sanottua:
“Mocsukahvi on hirveää paskaa mutta pakko sitä on 
särpiä ku ilmaista on.”
“Mocsun kahvikoneet on rikollisen saastaisia. Hieman 
hirvittää. Pitäisi pestä. Tai polttaa.”
“Oatly takaisin tai elovena kauramaito mocsuun!! Se 
rainbow mikälie on kuravettä.”
“Ihanaa että mocsussa on kahvia ja kuppeja tarjolla 
<3<3<3”

R-kioski

ke 29.11. klo 12:43
1,50 €

Makoisa peruskahvi, jossa on kahvin henkeä. Testaajat 
ottivat epähuomiossa keskenään eri kahvit (saatavilla 
kolme vaihtoehtoa), ja ne jakoivat mielipiteitä. Singapore 
oli sielukas, Reykjavik riipaisevan yksiulotteinen. 
Liikkeellä on kuitenkin myös salaliittoteoria, jonka 
mukaan kaikkiin kolmeen pönttöön kaadetaan 
samaa Juhla Mokkaa, todistettu kerran Pasilan 
R-kioskilla. Opiskelijahintaan saa isomman kahvin 
kuin muista paikoista (ei kuitenkaan isoin koko, mutta 
keskikokoinen). Keskimäärin kaukaisin sijainti vaatii 
hyötyliikuntaa ja ulkoilmaan poistumista, sillä harva 
meistä opiskelee R-kioskilla. Toisaalta samalla saa 
mahdollisuuden kokea päivänvaloa (näin talviaikaan 
edes kerran päivässä), jos kahvintarve osuu siihen 
aikaan. Autoilijoita suosivat liikennevalot voivat 
pahimmillaan aiheuttaa luennolta myöhästymisen.

R-kioskista sanottua:
“Ärrästä on sit halvin hinta-laatu-koko suhde 
verrattuna muihin paikkoihin.”
“Ärrällä kuulemma viimeksi vaan purut jäljellä.”
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Yleisön ääni

Jäsenistölle Telegramissa ja sähköpostitse lähetetyn 
kartoituskyselyn (n=57) voittajaksi selviytyi Mocsusta 
haettu kahvi, joka sai peräti 35,1 % annetuista äänistä. 
Toisesta sijasta kamppailivat Meilahden Unicafe (24,6 
%) ja Terkon Café Kaneli (21,1 %),  joista Unicafe selviytyi 
voittajaksi kriittisen kahden äänen erolla. Neljännelle 
sijalle jäi R-kioski, joka sai 15,8 % äänistä. Kyselyn 

perää piteli Biomedicumin lounasravintola Aromin 
kahvi vaatimattomalla yhdellä äänellä (1,8 %), tasoissa 
vaihtoehtojen ulkopuolelta nostetun Psykologian 
laitoksen kahviautomaatin kanssa (automaatti on 
maksuton, mutta toisaalta saavutettavissa käytännössä 
vain yliopistolle työsuhteessa oleville opiskelijoille). 
Kysymyksenasettelu sinänsä ei ottanut kantaa kahvin 
makuun, vaan kysymyksenä oli mistä hakee kahvinsa 
mieluiten. Vastauksissa näkyvätkin selkeästi kahvin 
hinnan vaikutukset paikan suosioon. ■

Kuka olet?

Olen Viljami Salmela ja tällä hetkellä toimin 
Helsingin yliopiston lehtorina tilastotieteiden 

opettamisen parissa, esimerkiksi kursseilla Johdatus 
psykologian tutkimusmenetelmiin, Johdatus 
tilastolliseen tietojenkäsittelyyn sekä Kokeellisen 
tutkimuksen tilastolliset menetelmät. Vastapainona 

työnteolle harrastan vapaa-ajalla urheilua ja lenkkeilyä, 
musiikinkuuntelua, oopperoissa käymistä sekä 
valokuvausta.

Aloitin psykologian ja filosofian opinnot vuonna 1996 
Turun yliopistossa, josta siirryin jatkamaan opintoja 

Kompleksi fanittaa:

Viljami Salmela
Teksti: IIDA KAJANKI

Kuvitus: VEERA-MAIJA VIHERIÄVAARA 
Taitto: ANNAMÁRIA DÁVID
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Helsingin yliopistoon vuonna 1998. Helsingissä opiskelin 
ensin vuoden verran kognitiotieteitä, jonka jälkeen 
sain pääaineoikeuden psykologian oppiaineeseen. 
Valmistuin maisteriksi vuonna 2002, minkä jälkeen 
aloin tehdä väitöskirjaa. Tohtoriksi väittelin vuonna 
2009. Sen jälkeen jatkoin näkötutkimuksesta hieman 
kognitiivisempaan suuntaan. Tein muun muassa 
Jussi Saarisen kanssa postdoc-projektin työmuistista 
sekä Simo Vannin kanssa Aalto-yliopiston AMI-
keskuksessa (Advanced Magnetic Imaging) muistiin 
ja näköobjektien havaitsemiseen liittyvää tutkimusta 
fMRI:n avulla.

Dosentiksi valmistuin vuonna 2014, minkä jälkeen 
siirryin Kimmo Alhon tutkimusryhmään tekemään 
aivokuvantamistutkimusta liittyen tarkkaavaisuuteen 
sekä muistin toimintaan. Lisäksi tutkimme nuorten 
tietokoneen, kännyköiden ja sosiaalisen median käytön 
vaikutusta tarkkaavaisuuteen sekä aivomekanismeihin. 
Vuonna 2016 sain oman akatemiatutkijapaikan ja 
aloitin projektin, joka koski kasvojen havaitsemista ja 
muistamista behavioraalisesti, EEG:tä mallintamalla 
sekä monimuuttujamenetelmien ja dekoodauksen 
avulla. Tähän liittyen olin vuonna 2018 puoli vuotta 
Cambridgessa tutkijavierailulla oppimassa lisää 
laskennallisesta mallintamisesta.

Nyt olen ollut viimeiset kaksi vuotta yliopiston 
lehtorina ja tutkimukset, joita teen, liittyvät edelleen 
laajasti kuvantamiseen. Lisäksi nykyään toimin myös 
usein konsultointiroolissa ja sitä kautta olen useissa 
eri projekteissa mukana etenkin menetelmiin liittyen. 
Omaa projektia ei tällä hetkellä ole, mutta tekemistä 
kyllä siis riittää.

On ollut opiskeluajoista saakka selvää, että haluan 
toimia tutkimuksen parissa, ja edelleen koen, että 
akateeminen yliopistotyöskentely sopii hyvin itselleni. 
Mielelläni täällä työskentelen siis myös jatkossa. 
Opettaminen ja vuorovaikutus opiskelijoiden kanssa 
tuo myös hyvää vastapainoa tutkimuksen tekemiselle. 
Lisäksi opettamalla oppii myös itse todella paljon, sillä 
opettaminen edellyttää tietynlaista ymmärryksen tasoa 
aiheista.
 
 

Mikä on kiinnostavinta omalla erikoisosaamisesi alalla 
tällä hetkellä?

Viimeisen kymmenen vuoden aikana kognitiivisen 
neurotieteen ja aivokuvantamisen tutkimuksessa 
tapahtunut muutos siinä, ettei enää keskitytä vain 
siihen, miten aivot aktivoituvat vaan ennemmin 
aivojen vastaanottamaan informaatioon. Taustalla 
on ajatus siitä, että jos halutaan ymmärtää miten 
kognitio aivoissa rakentuu, on ymmärrettävä 
representaatioita ja niiden transformaatioita. Tämä on 
muuttanut koko tutkimuskenttää, kuten käytettäviä 
tutkimusmenetelmiä, kysymyksenasettelua ja 
koeasetelmia.

Muutoksen avulla voidaan ymmärtää paremmin 
aivojen toimintaa. Esimerkiksi objektien havaitsemisen 
ja näköaivokuoren toimintaa on aiemmin tutkittu 
esittämällä muutaman tietyn kategorian objekteja, 
kuten kasvojen ja huonekalujen, ja tätä kautta pyritty 
löytämään esimerkiksi kasvojen havaitsemisesta 
vastaava aivoalue. Nykyään puolestaan kokeissa 
voidaan esittää satoja erilaisia objekteja, joita ei niinkään 
verrata keskenään vaan informaatio projisoidaan 
ns. representaatioavaruuteen, jossa kaikkien 
representaatioiden suhteita toisiinsa tarkastellaan 
samanaikaisesti. Tätä kautta pyritään ymmärtämään 
paremmin representaatioiden rakennetta.

Mikä on lempitilastomenetelmäsi ja miksi?

Viimeiset lähes kymmenen vuotta olen käyttänyt 
melkein kaikissa jutuissani jotenkin representational 
similarity analysis (RSA) -menetelmää, joka on 
huomattavan yksinkertainen. Se pohjautuu vain 
korrelaatioihin tai mihin tahansa etäisyysmittaan. 
Kuitenkin sillä saa minkä tahansa monimutkaisen 
datan projisoitua matriisiin, jonka voi visualisoida 
väreillä. Tämä on ollut mielestäni todella toimivaa, 
silmiä avartavaa ja hauskaa. Matriisien avulla voidaan 
yhdistää toisiinsa esimerkiksi EEG:tä ja fMRI:tä 
sekä katsoa, miten mikä tahansa malli on yhteydessä 
erilaisiin aivovasteisiin. Menetelmä on siis huomattavan 
monipuolinen, mutta kuitenkin samalla tarpeeksi 
yksinkertainen. ■
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Lari Vainio
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Kuuntele Kompleksin omaa        
podcastia!

Uudessa Kompleksi-podcastin jaksossa käsitellään mielenterveyttä humanitaarisessa avustustoiminnassa niin 
avustustyöntekijöiden kuin psykologien näkökulmasta. Asiasta kertoo psykologi Juho Mertanen, joka on toiminut myös 
itse avustustyöntekijänä Länsirannalla. Jaksossa Juho kertoo omakohtaisista kokemuksistaan avustustoiminnassa, ja siitä, 
kuinka jaksamista ääriolosuhteissa pyritään ylläpitämään. 

HUOM: Nykyinen Gazan, Israelin ja lähialueiden tilanne ei tule haastattelussa ilmi, koska jakso on äänitetty kesällä 
2023. 

Laita podcast muutenkin seurantaan. Aikaisemmin julkaistuista yli kahdestakymmenestä jaksosta kolahtaa varmastikin 
jokin, ja lehden julkaisuun mennessä on tullut myös kaksi muutakin jaksoa: 

1. Palvelujärjestelmään vaikuttaminen. Pihka Oksanen haastattelee jaksossa Psykologiliiton ammatti- ja 
yhteiskuntasuhdepäällikkö Vera Gergovia ja Terapiat etulinjaan -toimintamallin kehittämispäälikkö Kasperi 
Mikkosta. Jakso käsittelee kattavasti Terapiat etulinjaan -toimintamallia, Psykologiliiton ajamaa Ruotsin mallia ja 
kansallisen mielenterveyden edistämisen vaikuttamistyön haasteita ja edistysaskelia. 

2. Tieteellisen psykologian popularisointi sosiaalisessa mediassa. Jan Kanerva haastattelee jaksossa psykologi Anne 
Haikolaa, joka toimii myös väitöskirjatutkijana ja tieteen popularisoijana. Jaksossa puhumme Annen taustoista, 
popularisoinnin tuottamista kokemuksista, popularisoinnin vastuukysymyksistä ja monesta muusta vaikuttamiseen 
liittyvästä teemasta. Voit seurata Annen tiedepopularisointia Instagramissa @anne.haikola.

Poditiimi 2023:

Pihka Oksanen, Jan Kanerva, Jere Ojala, Eino Partanen, Henriette Plit ja Niklas Saris

Ota yhteyttä:

Instagram: kompleksipodcast
Sähköposti: kompleksi.podcast@gmail.com 
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Psykologit ja psykoosioireiden hoito

Mikä on psykologin rooli psyykosioireiden hoidossa ja onko psykoosioireita kokeva ihminen haastavaa 
kohdata? Näitä ja muita kysymyksiä lähdin selvittämään psykoosioireita kokevien kanssa työskenteleviltä 

HUSin psykologeilta Heta Krögeriltä ja Titta Kettuselta. 

Mitä psykoosi tarkoittaa erityisesti mielenterveyden ja 
hoidon kannalta? 

Heta Kröger: 

Psykoosi on yksi mielenterveyden häiriö muiden 
joukossa. Se ei ole helpoimmin ymmärrettävä tai 
yksinkertaisin mielenterveyden häiriö, mutta on 
olennaista muistaa, että se on inhimillinen ilmiö. 
Psykoosiin sairastuminen voi tapahtua kenelle tahansa, 

erityisesti äärimmäisen stressin ja kuormituksen 
alla. Joillakin ihmisillä on taipumus sairastua 
psykooseihin pitkäaikaisemman alttiuden vuoksi. 
Psykoosi on tila, jossa todellisuudentaju hämärtyy, eli 
esimerkiksi ymmärrys siitä, että mikä on todellista ja 
mikä on harhaa. Psykoosi ei ole selkeästi rajattavissa 
erilleen ”normaalista” ajattelusta, vaan kyseessä on 
pikemminkin jatkumo. Jokapäiväisessä ajattelussa voi 
kokea hetkellisiä outoja tulkintoja, jotka poikkeavat 
normaalista, mutta psykoosin ääripäässä tämä voi 

Teksti: JAN KANERVA
Kuvitus: VEERA-MAIJA VIHERIÄVAARA 

Taitto: ANNAMÁRIA DÁVID & LUKA VÄHÄSARJA
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viedä henkilön kauemmas todellisuudentajusta. 
Potilaat kuvaavat usein, että punainen lanka katoaa ja 
yhteys muuhun maailmaan heikkenee. 

Titta Kettunen: 

On tärkeää myös ymmärtää psykoosin taustalla 
olevia tekijöitä, kuten henkilön elämänhistoriaa. 
Psykoosin oireet eivät ole täysin satunnaisia, vaan ne 
kehittyvät jollain tavalla aiempien elämänkokemusten 
myötävaikuttamina yksilön elämässä. Monen 
psykoosipotilaan taustassa on esimerkiksi 
traumaattisia kokemuksia. Psykoosiin liittyy tiettyä 
ymmärrettävyyttä, kun tarkastelee sitä ihmisen 
elämänhistorian valossa.

Heta Kröger: 

Potilaan tausta ja elämänhistoria voivat myös paljastaa 
käsittelemättömiä tunteita, jotka vaikuttavat oireiluun. 

Miksi työskentely psykoosipotilaiden kanssa on 
kiinnostavaa ja mielekästä?

Titta Kettunen: 

Itse koen sen kiinnostavaksi ja mielekkääksi 
monipuolisuuden vuoksi. Opiskeluaikana saattoi 
ajatella, että psykoosit ovat yksi yhtenäinen ilmiö, 
mutta käytännössä ne ilmenevät hyvin monin eri 
tavoin ihmisten elämässä. Työ psykoosien parissa 
tarjoaa mahdollisuuden monipuoliseen työskentelyyn, 
tutkimukseen, ja interventioihin. Lisäksi, kun kyseessä 
on vakava mielenterveyden häiriö, työskentely on 
erityisen monipuolista ja kattaa koko elämän polun. 
Työskennellessäni psykoosien parissa, erityisesti juuri 
koulun penkiltä tulleena, olen myös päässyt näkemään 
ilmiöitä, joita en ole aiemmin kohdannut omassa 
elämässäni. Esimerkiksi en ollut aiemmin kohdannut 
akuutissa psykoosissa olevaa ihmistä, ja nyt olen työni 
kautta päässyt laajentamaan ymmärrystäni siitä miten 
eri tavoin ihmiset voivat jäsentää maailmaa.

Heta Kröger: 

Psykologit ovat keskeisessä roolissa arvioimassa ja 
selvittämässä psykoosin taustalla olevia kysymyksiä. 

Diagnostiikassa pyydetään usein psykologin 
näkökulmaa. Itse olen perehtynyt erityisesti 
terapeuttiseen kohtaamiseen ja käsittelyyn psykoosiin 
liittyvien oireiden kanssa. Psykoosien hoidossa korostuu 
moniammatillinen tiimityö erikoissairaanhoidossa, 
jossa esimerkiksi lääkärit, hoitajat, toimintaterapeutit 
ja sosiaalityöntekijät työskentelevät yhdessä potilaan 
hyväksi.

Titta Kettunen: 

Hoidolliseen työhön liittyy monenlaisia näkökulmia 
eikä kaikkia potilaita voida hoitaa samalla muotilla, 
vaan jokaisen hoito perustuu yksilölliseen arviointiin. 
Oireiden hallinta on yksi osa psykoosin hoitoa 
ja tavoitteena voi olla esimerkiksi ääniharhojen 
minimointi tai sellaisten taitojen harjoittelu, että 
henkilö pystyy elämään mahdollisimman hyvää 
elämää oireista huolimatta. Hoitoon voi liittyä myös 
esimerkiksi psykologin tai moniammatillisen tiimin 
suunnittelemaa ja toteuttamaa sosiaalisen kognition 
tai neurokognition kuntoutusta eli kognitiivista 
remediaatiota. 

Onko psykoosipotilaiden hoitaminen vaikeaa tai 
ahdistavaa?

Heta Kröger: 

Sanoisin, ettei se ole vaikeaa eikä ahdistavaa, mutta 
tämä edellyttää osaamista, ammatillisuutta ja 
terapeuttisia taitoja. Työskentely psykoosien parissa 
tarjoaa toki monipuolisia haasteita, mutta ei, se ei ole 
ahdistavaa. 

Titta Kettunen: 

Työskentely pitkään sairastaneiden psykoosipotilaiden 
parissa voi olla haastavaa, ehkä erityisesti näin uutena 
tieteen harjoittajana. Potilaiden oireet voivat olla 
alkuun vaikeasti ymmärrettäviä, ja työssä on oltava 
kuitenkin ymmärtäväinen tukematta harhaoireiden 
todellisuusvaikutelmaa. Psykologi ei kuitenkaan ole 
yksin, moniammatillisuus on avainasemassa, kun 
hoidetaan pitkälle edennyttä sairautta. Ahdistavaa työ 
ei ole. 



27



28

Heta Kröger: 

Lisäksi on mainittava tähän liittyen, että psykoottinen 
ihminen ei ole automaattisesti vaarallinen muille, ja 
usein hän päin vastoin on itse alttiimpi joutumaan 
rikoksen kohteeksi tai huonosti kohdelluksi. 

Miksi psykologeilla on erityisen tärkeä rooli psykoosien 
hoidossa? 

Heta Kröger: 

Psykologien rooli on keskeinen psykoosien hoidossa, 
erityisesti kognitiivisen toimintakyvyn arvioinnissa 
ja kuntoutuksessa. Psykologit voivat tarjota myös 
laaja-alaisen käsityksen potilaan toipumisesta ja 
pärjäämisestä myös akuutin psykoosin ulkopuolella. 
Hoitosuunnitelmassa psykologit huomioivat lisäksi 
työ- ja opiskelukyvyn, sosiaalisen toimintakyvyn sekä 
potilaan psyykkiset voimavarat ja vahvuudet, tuoden 
näin hyvinkin tärkeän ja monipuolisen näkökulman 
psykiatriseen hoitoon. 

Titta Kettunen: 

Psykologit tuovat erityisosaamistaan kuntoutukseen, 
ja psykologin panos on nähtävissä myös uusien 
terapioiden ja interventioiden kehittämisessä. 

Kuinka suuri vastuu psykologeilla on osaston 
osaamisesta?

Heta Kröger: 

Psykologin ammatissa korostuu vastuu oman 
osaamisen kehittämisestä. Meillä on vastuu kehittää 
omaa osaamistamme ja jakaa sitä muiden kanssa. 
Erityisesti psykososiaalisten hoitojen osalta psykologit 
ovat keskeisessä roolissa. Vastuu osaamisesta ei 
kuitenkaan ole pelkästään psykologeilla, vaan 
myös muiden ammattiryhmien, kuten lääkärien 
ja sairaanhoitajien, on osallistuttava hyvän hoidon 
kehittämiseen ja toteuttamiseen.

Mitä kiinnostavaa ja yllättävääkin saattaa olla luvassa 
psykoosien hoidon suhteen?

Heta Kröger: 

Psykoosipotilaiden hoidossa painotetaan yhä 
enemmän psykoterapeuttisia menetelmiä, 
erityisesti kognitiivista lähestymistapaa. Meillä on 
saatu koulutusta ja työnohjausta kognitiivisesta 
psykoterapiasta psykoosien hoidossa. Olen saanut itse 
olla mukana tuomassa Suomeen Oxford Cognitive 
Approaches to Psychosis -tutkimusryhmässä kehitettyä 
Feeling Safe -harjoitteluohjelmaa, joka on struktutoitu 
terapeuttinen ohjelma turvallisuudentunteen 
lisäämiseen. Lisäksi psykoosien hoidossa on 
kiinnostuttu VR-teknologian mahdollisuuksista, 
kuten AVATAR-terapiasta ja virtuaalitodellisuudessa 
tapahtuvasta altistushoidosta. Jälkimmäisestä meillä 
on HUS:ssa toteutettu pilottitutkimus. ■
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Elokuva-ala on kokenut huomattavan 
mullistuksen katsojien ja tuotannon siirtyessä 

suoratoistopalveluihin, mutta perinteisissä teattereissa 
Mission Impossible (M:I) -elokuvasarja tuntuu elävän 
kuin parasta kauttaan. Televisiosarjana M:I ilmestyi 
ensimmäistä kertaa jo 60-luvulla pitkään jatkuneena 
televisiosarjana, joka palasi televisioihin uudestaan 
80-luvulla. Ensimmäinen M:I-elokuva ilmestyi 
1996 ja toistaiseksi viimeinen tänä vuonna. Nyt on 
siis meneillään jo kolmas kausi, joka henkilöityy 
maailmantähti Tom Cruiseen. 

Cruise on alusta asti ollut niin elokuvien päänäyttelijä 
ja tuottaja kuin tunnetusti myös stuntti. On vaikea 
keksiä missä järjestyksessä tittelit tulisi mainita, 
sillä esimerkiksi Iltalehti kuvaa erästä Cruisen, 60, 
uusimmista stunteista seuraavasti: “Cruise ajaa 
stuntissaan moottoripyörän alas vuorelta. Samalla 
hän hyppää pois pyörän selästä ja avaa laskuvarjonsa 
suunnaten kohti rotkoa.” Cruise on sarjaan näemmä 
huomattavan sitoutunut, ja hän on julistanut tekevänsä 
M:I-elokuvia 80-vuotiaaksi saakka. Ei ole itsestään 
selvää, että elokuvia voi tehdä samoista aineksista 
loputtomasti. Tahtoisinkin tässä tekstissä kiinnittää 
huomion M:I-elokuvien myyttiseen ainekseen, eli 
siihen universaaliin ytimeen, joka sen mahdollistaa.

M:I:ssä Cruise esittää amerikkalaista yksityisagentti 
Ethan Huntia, joka pienen ja tiiviin luottoryhmänsä 
voimin toimii kansainvälistä huippurikollisuutta 
vastaan. Ryhmän saamat tehtävät ovat nimensä 
mukaisesti äärimmäisen vaikeita, ja niiden 
suorittamiseen vaaditaan hienostunutta suunnittelua, 
parasta teknologiaa ja ryhmän jäsenten täyttä 
heittäytymistä. Panokset ovat aina korkealla; lähes 
jokaisessa M:I-elokuvassa Huntin Impossible Mission 
Force (IMF) tulee pelastaneeksi koko maailman. 
Mielestäni M:I-myytti koostuu ainakin seuraavista 
elementeistä: globaali mittakaava, individualismi, 
teknologia ja kehitysusko, sitoutuminen tiimiin, 
profeetallinen sankarius.

M:I-myytti on ehkä perustavimmillaan tarina vapaan 
maailman vapaista ja vapautta puolustavista yksilöistä, 
mutta on nähtävissä myös nykypäivän startup-
maailmassa. Nopeasti muuttuvassa ja epävarmassa 
maailmassamme nopeasti aloja mullistavien startup-
yritysten merkitys näyttää nousseen keskiöön. Alla 
joitain yhteisiä piirteitä.

 

 Modernin myytin jäljillä, eli kuinka Mission 
Impossible ja Slush liittyvät toisiinsa?

Teksti: OSSI RUMMUKAINEN
Taitto: LUKA VÄHÄSARJA

Tom Cruise elokuvassa Mission:Impossible (1996).



30

 
 
 Globaali mittakaava
M:I-myytissä ensimmäisenä kiinnittää huomion 
tehtävien mittasuhteet. Elokuvat alkavat usein siitä, 
kun koko ihmiskuntaa uhkaa jonkin rikollisneron 
suunnittelema katastrofi. Kyseessä ei siis ole 
pelkästään päähenkilölle merkityksellinen ongelma, 
vaan samanaikaisesti kyse on koko ihmiskunnan 
asiasta. Mahdottomia tehtävistä tekee kenties se, että 
jokin legitiimi ja kansallinen organisaatio, kuten 
esimerkiksi CIA tai MI6 sen sellaiseksi mieltää, eikä 
kykene sitä omin voimin ratkaisemaan.

Myös Startuppien näkökulma on hyvin usein globaali. 
Startup-väen keskuudessa maailmanpelastus- tai 
muutosmentaliteetti ei ole mitenkään tavatonta; he 
puhuvat “disruptiosta”, jolla tarkoitetaan kokonaisen 
alan mullistamista. Suomen startup-maailman 
näkyvimmät hahmot eli Supercellin ja Woltin 
edustajat ovat esimerkiksi innokkaita veronmaksajia 
ja hyväntekijöitä, ja ovat eri yhteyksissä todenneet, 
että koko Suomen talous pelastuisi heidänkaltaisten 
kasvuyritysten ansiosta. Monelle byrokraattiselle 
ihmiselle se kuulostaa mahdottomalta tehtävältä, 
minkä takia ehkä “startup-pöhinälle” usein näkee 
naurettavan. 

 Individualismi
Jäykkä organisaatio ei pysy innovatiivisten pahisten 
perässä, ja tositilanteessa tarvitseekin huippuyksilön tai 

-tiimin johon nojata, eli ketterän kansainvälisen 
IMF:n. Hunt tiimeinen vastaanottaa joka elokuvan 
alussa itsetuhoutuvan viestin, joka kertoo, mitä 
mahdoton tehtävä pitää sisällään, mutta tekee erittäin 
selväksi myös sen, että vastaanottajalla on täysi vapaus 
suostua tai kieltäytyä tehtävästä. Elokuvasarjan 
tunnetuin repliikki on juuri viestin fraasi: “Jos päätät 
suostua tehtävään”. Kun Hunt tiimiläisineen sitten 
tehtävään suostuu, pelastavat he maailmaa omasta 
vapaasta tahdostaan. He ottavat metaforisesti koko 
maailman omille harteilleen. Myös pahuus on M:I-
myytissä yksilöiden ominaisuus ja ylittää kansalliset 
rajat tai muut ryhmä- tai identiteettijaottelut. 
Kuten amerikkalaisissa elokuvissa on tapana, juuri 
ilkeimmät pahikset löytyvät usein oletettujen hyvisten 
puolelta, eli he ovat korruptoituneita byrokraatteja tai 
yritysmaailman edustajia, “langenneita enkeleitä”. Se 
korostaa, ettei pahuus katso organisaatiota tai titteliä, 
vaan on aina yksilön asia.

 Nojaaminen teknologiaan
Mahdottomiin tehtäviin on varauduttava parhaalla 
teknologialla. Eräs M:I:n ikonisimmista teknologioista 
on kasvomaski, jonka avulla Hunt ja kumppanit 
tekeytyvät täysin muiksi ihmisiksi. M:I-myytissä 
teknologia on siunaus, mutta vain oikeissa käsissä. 
Teema on vahvasti läsnä erityisesti viimeisimmässä 
M:I:ssä. Startupit pyrkivät muuttamaan 
perustavanlaatuisesti alaansa jollakin uudella ja 
tehokkaammalla tuotteella, johon tarvitaan vahvaa 
teknologista osaamista.

Hylsingin yliopisto vuoden 2023 Slushissa. Lähde: Sami Tuoriniemi, helsinki.fi.
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 Tiimit ja byrokratianvastaisuus
Maailmaa ei pelasteta yksin, ja Hunt tarvitsee 
ympärilleen tiimin, joka muodostuu muutamasta 
itsenäisestä sielusta, jotka niin ikään suostuvat 
mahdottomaan tehtävään vapaasta tahdostaan. 
Tiimin itsenäisyys on sekin M:I myytissä olennainen. 
Suuri käänne elokuvissa on ollut IMF:n joutuminen 
byrokratian holhoukseen, ja sen alaisuudesta taas 
vapautuminen. Tiimin jäsenet täydentävät toistensa 
puutteita, mutta toinen tärkeä piirre on jäsenten aito 
keskinäinen luottamus ja vastavuoroisuus, jollaista 
kenties byrokrattisessa organisaatiossa ei olisi 
mahdollista syntyä. Yhdessä elokuvista Hunt joutuu 
tilanteeseen, jossa tahtoo pelastaa tiimiläisensä, vaikka 
uhmaisi valinnallaan koko maailman turvallisuutta. 
Individualistisankarit pelastavat maailman vapaasta 
tahdostaan rakkaudestaan ihmisyksilöitä kohtaan.

Tämä vastavuoroisuus on kiinnostava ulottuvuus, sillä 
aikamme toisessa myytissä, James Bondissa, asia näyttää 
olevan toisin. Bond suhtautuu ihmisiin kyynisesti 
tai välinpitämättömästi, hyötynäkökulmasta, ja 
tappaa, jos sille on vähäisintäkään tarvetta. Hunt 
uskoo ihmisiin ja muodostaa toisiin vastavuoroisia 
siteitä sekä viimeiseen asti välttää tappamasta 
heitä. Naistenmies-Bond on tunnetusti kyvytön 
sitoutumaan kumppaneihinsa; Hunt on kumppanina 
monogaminen. Jos haluaa etsiä Bond-nimestä 
jotakin symboliikkaa, niin se voi merkitä esimerkiksi 
velvollisuutta tai velkaa, kuten joukkovelkakirjoissa. 
Väitän siis, että Bondin sankaritekoja ajaa enemmän 
abstrakti velvollisuus isänmaata kohtaan ilman 
rakkautta ihmisiin. Huntia taas motivoi selkeästi 
rakkaus ihmisiä ja ihmisyyttä kohtaan. Bond 
on traaginen hahmo siinä missä Cruise-sankari 
mielestäni ei ole. Vertailu Bondin ja Huntin välillä 
on oleellinen, koska James Bond -myytin tulevaisuus 
on hatarampi kuin M:I:n, elokuvien juonesta mitään 
paljastamatta.

Startup-mytologiaan liittyvät olennaisesti muutaman 
hengen tiimit, josta kaikki lähtee liikkeelle, ja johon 
kaikki päättyy. Pelialalla tiimien keskeisyys näkyy 
esimerkiksi Supercellin organisaatiorakenteessa, 
joka on pelkästään löyhä kokoelma tiimejä, pieniä 
“impossible mission forceja”, jotka ovat vapaita 
päättämään niiden luomien pelien tuotannosta ja 
kohtalosta.

 Visionäärinen sankarijohtaja
Mielestäni Huntin suurin vahvuus, jopa yli 
taistelukyvyn, on profeetallinen kyky nähdä 
tulevaisuuteen. Kun Hunt ryhmäläisineen kokee 
elokuvassa umpikujan, saa Hunt yhtäkkiä näyn ja 
kertoo siitä silmät kiiluen toivonsa menettäneille 
ystävilleen tivaten heiltä: “Don’t you see it?” (Ettkö 
te näe?”). Tähän suhtaudutaan ensin naiivina 
haihatteluna, mutta lopulta maaninen Hunt saa muut 
taas puolelleen, ja niin tarina jatkuu. “Ethan” on 
alkujaan hepreaa ja tarkoittaa “vahvaa” tai “kestävää”; 
“Hunt” puolestaan tarkoittaa “metsästää” tai “jahdata”. 
Haluaisin ajatella, että Ethan Hunt on koodikieltä, ja 
tarkoittaa henkilöä, jolla on luja metsästysvaisto.

Epävarmuuden keskellä tulevaisuutta on mahdotonta 
ennustaa – tarvitaan taiteilijoita ja yrittäjiä, jotka 
näkevät tulevaisuuden. Huntin ettekö te näe? 
-lausahdus voisi tulla kenen tahansa aikamme startup-
yritättäjän suusta. Startup-väeltä arkikieleen on tullut 
esimerkiksi tämä visio-sana. Hippi-insinööri Steve 
Jobsilla oli visio elegantista kotiteknologiasta, ja syntyi 
Apple, jonka kadehdittavan tyylikkäät tuotteet ovat 
luoneet oman monopolinsa. Miki Kuusi, joka toimi 
aikaisemmin Slushin toimitusjohtajana kuvaa Slush-
mentaliteettia HS Vision (!) jutussa (29.11.2023) 
seuraavasti: “Siihen liittyy se, että asennetta on, 
kokemusta ei juurikaan, mutta matkan varrella 
opetellaan asiat”. Lausahdus voisi tulla Ethan Huntin 
suusta. ■



Näinkö alhaiseksi minua luullaan? Rakas Ilmari 
Moisio tiesitkö, että perinteisesti toimittajia lahjotaan 

ennen kuin heille tehdään ”ehdotuksia” siitä mitä heidän 
kirjoituksensa sisältävät.  En tiedä mistä olla enemmän 
loukkaantunut. Siitä, että rakkaimmasta Mediomastani olisi 
tehtävä naurunalainen pilakirjoitus nimellä ”KoMpLekSi 
TeStAa 24 TuNtiA MeDiOmilLa” vai siitä, ettei Kompleksin 
puheenjohtaja edes yrittänyt lahjoa minua vaan oletti minun 
tekevän anti-Medioma propagandaa ILMAISEKSI?!

Tai siis minuahan ei saisi pettämään journalistisia 
velvollisuuksiani mistään hinnasta. Minun maineeni pysyy 
tahrattomana ja tämä tulee olemaan täysin puolueeton ja 
objektiivinen katsaus siihen millaista on asua Paraistentiellä 
Medioma 2:ssa. 

Muutin Mediomille vuosi sitten, kun olin jälleen todistanut, 
että olin päässyt lukion läpi lukematta. En ollut katsonut 
koulun aloituspäivää oikein ja minun pitikin hankkia 
viikossa itselleni kämppä. Onneksi paras ystäväni Matti 
Mustonen (ekspertti minunkaltaisten riemuidioottien 
auttamisessa) antoi minulle ultimaatumin:

Muuta Mediomille tai muuta kommuuniin.

Sain ensin tarjouksen kommuunilta. Se oli viisiö Kontulassa. 
Ja ennen kuin teette kuten kaikki keskiluokkaiset ystäväni, 
eli lausutte santa marian kolme kertaa ja juoksette 
induktiolietenne taakse piiloon, Kontula ei ole niin ”horror”. 
Tai siis, kun kävin asuntoa katsomassa olin hämmästynyt 
Kontulan ostokeskuksen valikoimasta kebabravintoloita, 
kauniista puistoista, joissa kännikalat kiipeilivät modernin 
taiteen päällä (Citieläimet, go check it out) ja siitä, että sain 
nähdä kenties viimeisen gentrifikaatiolta säästyneen alueen 
Helsingistä. Jopa kämppikseni olisivat olleet täydellisiä: 
suomalaisia nuoria miehiä, jotka pumppasivat rautaa, 
puhuivat, kun heille puhui, mutteivät erikseen tulleet 
häiritsemään.

En kuitenkaan päätynyt sinne, koska tuleva vuokraisäntäni 
puhui paskaa edellisestä asukkaasta suoraan minulle päin 
naamaa. 

Toinen vaihtoehto oli Mediomat, joihin piti tehdä hakemus. 
Tässä kohtaa, rakkaat lukijat, tein sen nerokkaan, ja 
kehtaanko sanoa armoitetun liikkeen(oletteko istuvalteen, 
koska jos ette ole kannattaa istua ennen kuin teen jotain 
todella älykästä), etten lukenut Mediomien hakulomaketta, 
vaan luin nettisivun tiedoista, että minun tuli kuulua 
ainejärjestööni, jotta saisin asunnon (vaikka lomakkeessa 
lukee selvästi, että hakija ”lupaa liittyä” ainejärjestöönsä). Jos 
tässä kohtaa tarinaa olette vakuuttuneita siitä, etten takuulla 
ole koulukypsä vieläkään, olette oikeassa. Mutta tämä siirto 
oli ETEVÄ verrattuna siihen mitä tein seuraavaksi. Nähkää 
katsos minä en kysynyt Matilta neuvoa tai pyytänyt ketään 
lukutaitoista katsomaan hakemusta, vaan laitoin useita 
sähköposteja Sylvia Talikkalle, joka tietenkin oli lomalla. 
Kruunasin paskamyrskyn lähestymällä häntä Instagramin 
suorissa viesteissä, koska hän oli ainoa lomakkeessa 
esiintyvistä yhteyshenkilöistä, jolla oli avoin sosiaalinen 
media. Ja suurkiitos Sylvialle, joka kysyi vielä hallitukseltakin 
puolestani neuvoa ennen, kuin kohteliaasti kysyi minulta, 
että olenhan lukenut kyseisen hakulomakkeen.

Noh, tehtyäni hammasta purren hakemukseni pelkäsin 
kuollakseni jääväni asunnotta ja myöhästyväni 
orientaatiosta. Ennen kuin kauniina kesäpäivänä sain 
varmistuksen, että olen uuden Medioma 2 asunnon 
vuokralainen. En voi kuvitella kuinka hyvältä tuntui päästä 
uuteen kotiini ja välittömästi tajuta, että olin itse asiassa 
lukutaidottomuudessani katsonut toistamiseen väärin 
koulun aloitusajan ja olin muuttanut kolme viikkoa etuajassa 
(luulin Psykalaisten aloittavan Lääkiksen kanssa samaan 
aikaan). Joten kaikki tämä stressi oli täysin tarpeetonta 
eikä asuntoni remontti ollut edes valmis muuttaessani, sillä 
Seppo Saksa ei ollut varmaan ajatellut kenenkään olevan 
niin tajuton kuin minä.

Kompleksi testaa

500 päivää Mediomilla
Teksti ja kuvitus: ALEKSI MOISIO

Taitto: LUKA VÄHÄSARJA





Teille, jotka ette ole mediomapilleröityjä, antakaa, kun 
syötän lusikalla teille tämän jutun sisällön. Seppo Saksa on 
kiinteistöhuoltofirma, joka vastaa Mediomien hoitamisesta. 
Heidän toimistonsa on K-Supermarket Fortunaa vastapäätä 
Pikku-Huopalahdessa, Medioma 3 ja 4 asuntoloiden 
vieressä. Mediomia on siis viisi. Viittaan niihin niiden 
arkinimillä M1, M2, M3, M4 ja M5. Mediomatutkijat 
(Mediomistit? Medioomikot?) väittelevät paljon siitä, 
voidaanko suoraa korrelaatiota vetää numeron ja asunnon 
laadun perusteella, mutta kehtaan sanoa, että M5:n kämpät 
ovat ainakin suurimpia.

Minulla on kokonaiset 17.3m2, mikä on mielestäni 
huomattavasti enemmän kuin M1-asunnon 16.5m2. 
Minulla on väliseinä, keittokomero ja paskanruskea 
vessanlattia. Eräs perverssi ystäväni, joka rakastaa kaikkea 
vanhaa ja huonolaatuista sai orgasmin tupareissani, kun hän 
näki WC pönttöni, joka on kuulemma vanhin suomalainen 
vessa tässä maassa (okei?). Erityisesti hän kehui myös 
muovimattoja ja kamalia mediomalamppuja, jotka vuotavat 
valoa juurestaan (sanomme M-gängin keskellä näitä 
”pömpeleiksi”). Mediomat ovat kyllä vanhoja kuin synti, 
vanhempia kuin HOAS. M1 valmistui vuonna 67 ja M2 
69 (Nice, ehkä, en ole varma. Joko nettisivut ovat epäselvät 
tai en oikeasti osaa lukea.) Huhut siitä, että M1 ja M2 ovat 
sisäilmaongelmaisia ovat aivan täyttä palturia. Ei siis siksi, 
etteikö täällä olisi hometta, aivan takuulla on! Herranjumala 
speksivaraston katto kirjaimellisesti romahti kosteusvaurion 



takia (lähde: Ilmari Moisio). Sisäilmaongelmat ovat vain 
yksi iso noceboefekti ja (lainatakseni erästä M-gängin 
jäsentä) ”yks vitun lunglettien salaliittoteoria”. Niiden 
vaikutusta terveyteen jatkuvasti liioitellaan eikä yleiselle 
”sisäilmaoireyhtymälle” löydy todisteita. Jos haluat 
lähteitä tälle väitteelle, voit saada ne haastamalla minut 
kaksintaisteluun tai lähestymällä ketä tahansa lääkisläistä, 
joka on käynyt hengityselimistökurssin, kumman ikinä 
kuvittelet olevan helpompi voittaa tappelussa.

Mediomilla on homeen lisäksi myös rottia. Tämä tuli Ilmari 
Moisiolle yllätyksenä, mikä on minusta kummallista koska 
tämähän on Helsinki. Ehkä olen vain niin syvällä Medioma-
kaninkolossa, etten muista enää millaista oli elää ilman, 
että käy 24-kaupassa ja näkee matkallaan aina vähintään 
kaksi rottaa. Täytyy tunnustaa, että minun mielestäni ne 
ovat söpöjä ja siksi kävin Faunattaressa vuosi sitten, ostin 
pussillisen hiirenruokaa ja heitin sen speksivarastoon. 
Soriiiiiiiiii. <3<3

Mutta oikeasti siis varastotalkoissa jouduttiin hukuttamaan 
tusinottain rottia, koska ne olivat vallaneen Speksin 
(varaston), joka on kätevästi minun alakerrassani suoraan. 
Ihmettelen vaan, että mihin veteen rotat hukutettiin, koska 
Mediomavesi on niin saastaista, että rotat olisivat vain 
kipittäneet pinnalta pois. Meille siis tosiaan tulee ruskeaa 
vettä. Onhan tämä ruskea suo. Mediomavesi on niin 
likaista, että suodatan joka lasilliseni ainakin kolme kertaa 
ja silti joudun juomaan loput haarukalla. 

Mutta siis oikeasti vesi on suurimman osan ajasta täysin 
kelvollista, mutta se ruskistuu juuri pahimpiin aikoihin. 
Esimerkiksi kerran menin yöllä ottamaan lasillisen vettä 
pimeässä, vedin kulauksen, sylkäisin kaiken ulos vessan 
peiliäni vasten ja vetäydyin suihkun lattialle itkemään. 
Tämä taisi olla vasta toinen viikkoni Mediomilla. Myös vesi 
ja viemärit muutenkin tuntuvat aloittavan reistailunsa juuri 
silloin kuin minulle tulee heiloja kylään. Yritäpä siinä selittää 
miksi vessanpöntössä on hiuksia samalla, kun koitat saada. 

Tämä olkoon muuten virallinen anteeksipyyntöni 
mediomanaapureilleni. Jatkuva haureuteni ja yleisesti 
sivistysyhteiskuntaan sopimaton käytökseni ja unirytmini 
varmasti aiheuttaa teille päänvaivaa. Kiitän teitä lisäksi 

vielä siitä, että sietämiseni lisäksi te myös valehtelette 
kohteliaasti, ettette ole kuulleet ”yhtään mitään.” Aha, okei 
veli, minä kuulen, kun sinä laulat suihkussa, joten ei ole 
mitään mahdollisuutta, ettet kuule joka ikistä hirvittävää, 
luonnotonta ja Jumalan kasvoja päin sylkevää aktia, joka 
näiden neljän seinän sisällä on toteutettu. 

Tulee yllätyksenä monelle, että minä tunnen naapurini. 
Tai siis, tunnen kerroksestani useamman hyvin ja koko 
rapusta hyvin merkittävän osan ihmisistä. Toisin kuin 
monet minä olisin jopa halunnut asua jonkun kanssa 
muuttaessani omilleni, mutta kohtalon noppa antoi minulle 
M2 ja päädyin saamaan vähän niin kuin molempien hyvät 
puolet. Oman kämpän rauhan, mutta kommuuniasumisen 
sosiaalisuuden. Vaikka siis ei se mitenkään ihmeellistä ole, 
emmehän ole mikään Tupsula. On täysin mahdollista ja 
valitettavan yleistä, että asuu Mediomilla, eikä tunne ketään 
sieltä.

Minulle kävi kuitenkin niin, että ensimmäisenä päivänäni 
joku yläkerrastani tuli valittamaan, että koko rappu haisee 
tärpätiltä. Yritin selittää polvet tutisten, ettei vika ollut 
minun, vaan että remontoija tuuletti käytävään. Hän sitten 
pyysi apuani ulko-ovien telkeämisessä auki ristivetoa varten 
ja kääntyessään jälleen kohti minua sanoi: ”Ooksää alfa?” 
Olin näkyvästi hämmentynyt, joten hän itsevarmemmin 
ja kovemmalla äänellä kysyi uudelleen ”Nii ooksää alfa?” ja 
minä perkele vie foldasin ja vastasin ”No juu sure kai mä oon 
bro” ja hän katsoi minua pahimmalla lightskinstarellansa ja 
selitti minulle, mikä on lääkiksen alfa. Kyseinen henkilö on 
lopettanut ymmärtääkseni lääkiksessä, kertoi menneensä 
opiskelemaan jotain aaltoon, en muista vaan mitä. 

Tämän jälkeen olin niin haltioissani, että otin tehtäväkseni 
tutustua niin moneen mediomalaiseen kuin mahdollista. 
Kaikki eivät jakaneet innostustani, kuten näkyy siinä, 
että olin pitkään ainoa, joka puhui mitään Mediomien 
wappiryhmässä. Kuitenkin myötähäpeänsietokyvystäni oli 
hyötyä, kun eräänä iltana sain tuntemattomalta henkilöltä 
viestiä, jossa minut kutsuttiin kylään. Hän oli saanut 
numeroni wappiryhmästä, ajatellut minun olevan siisti 
tyyppi ja halunnut kutsua minut kylään. Vastoin odotuksia 
oikeasti näyttäydyin paikalle ja loppu on historiaa.



Tai siis ei historiaa vaan legendaa, sillä tätä kautta minä 
päädyin (lue edellinen lehti) ja tutustuin ehkä ihanimpiin 
ihmisiin, jotka tunnen. Järjestimme tontturallibaarinkin, 
mikä oli iso duuni, mutta täysin sen arvoista. Kiitos kaikille, 
jotka tulitte pyörittämään!

Tontturalli on siis isoin Mediomapirske mitä on. Siinä 
ihmiset muuttavat asunnoistaan baareja, tarjoilevat 
juomia eri teemoilla, viina virtaa, ja ihmisiä on kuin 
markkinoilla. En voi siis kuvata sanoin riittävästi kuinka 
paljon porukkaa aivan kaikkialla on. Bileet ovat ainakin 
minun standardeillani aivan massiiviset, panostus on 
valtava ja kytät saapuvat joka kerta. Odotin ensimmäisiä 
tontturallejani kuin kuuta nousevaa ja silti juhlat ylittivät 
kaikki odotukseni. Toisella vuodella, kun sai itse järjestää, 
oli kaksin kerroin kivaa. Ihmiset ovat niin äärettömän luovia 
ja hauskoja täällä. Retrosweat, Arctic, HUSlab, Sienibaari, 
Pyöräreivit, Jungle Juice, Landebaari... voisin luetella ja 
kertoilla tarinoita pelkästään näistä kahdesta tapahtumasta 
ikuisuuksiin, mutta en muista humalatilani takia läheskään 
tarpeeksi tehdäkseni hyvää sisältöä. Riittänee siis sanoa, että 
tontturalli on epäironisesti yksi vuoteni kohokohdista, mitä 
tulee opiskelijatapahtumiin.

Kuitenkaan kaikki eivät saa yhtä paljon irti Mediomista kuin 
minä, vaan jäävät yksin turhaan, joten tämä on virallinen 
pyyntöni LOATSille. Plz plz plz antakaa meidän käyttää 
kerhotiloja vapaasti, edes kerran viikossa c’man kaikkialla 
muualla saa mennä kerhotiloihin ja tehdä siellä iha mitä 
haluaa, eikä heillä oo mitään isompia ongelmia se olis niin 
siistii, plus mä tarviin paikan jossa pelata D&Dtä please mä 
voin perustaa jonkun ”Mediomien akateemisen seuran”, 
niin voidaan pitää jotain vitun seurakokouksia siellä mut 
oikeesti me vaa jauhetaan paskaa ja rakennetaan yhteisöö 
harkitkaa edes okei puspus. <3<3

Mutta yhteenvetona: miksi asua Mediomilla?

NPC-vastaus on: koska täällä on halpaa, täältä saa kämpän 
nopeasti ja koska yhteisö on hyvä. 

Mutta tämä TÄMÄ on vain jäävuoren huippu, oivoivoi 
kuinka vähän te tiedättekään, te kesän lapset, jotka ovat 
tietämättömyyden silkkipeitoissa tuuditettuja, kuinka 

vähän te ymmärrätte. Sillä minä olen päässyt Medioma-
ice bergin pohjalle ja nyt olen nähnyt totuuden. Teoriani 
on seuraavanlainen: Mediomille muuttaminen noudattaa 
Kübler-Rossin surumallia.

1. Kieltäminen  — Ei Mediomat ole kamala paikka 
asua, ei täällä ole hometta, rotat on ihan normaalia, ei 
turkiskuoriaiset tee ees niin pahaa jälkee, kyl tolla keittiöllä 
pärjää. Sitä paitsi tä on halpaa, tää on hyväl sijainnilla, tääl 
on hyvä yhteishenki.

2. Viha — Vittu tää on paska paikka mä en kestä mä muutan 
pois jumalauta ei keittiössä voi tehdä mitään, toi hella 
on aivan liian hidas miks mun pitää joka tunti laittaa se 
uudestaan päälle, ei se keitä ees vettä, vessa haisee jatkuvasti 
miks toi jääkaappi on nii vitun pieni miks mun naapuri 
panee jatkuvasti!

3. Kaupankäynti — Okei jos mä ryöstän käytäviltä 
lojuvista miniuuneista yhden mun kämppään, joka näyttää 
paremmalta ja toimii ehkä ja hävitän puolet mun tavaroista 
ja pyydän kauniisti Seppo Saksalta, että ne korjaa mun 
viemärit ja ruuvaan irti mun kaapinovet et saan sen uunin 
sinne ja ostan kaksi irtoinduktioliettä, niin ehkä sitten tämä 
on kelvollinen.

4. Masennus — Kaikki on ohi, tämä ei tule koskaan 
tuntumaan kodilta. Miksi mä ees olen täällä, olis pitäny 
muuttaa Kontulaan.

5. Hyväksyminen — Olemassaolo, kärsimys ja Mediomilla 
asuminen ovat yhtä ja samaa.

Uskokaa, kun sanon rakkaat lukijat, että kun on näin 
mediomapilled, se on transsendentaalinen kokemus. 
Minun vessani lavuaari lakkaa vetämästä, ja minä 
vedän henkeä sisään, suljen silmäni ja tanssin onnesta. 
Jääkaappini pakastelokeron kahva katkeaa, minä heitän 
pois uhrimentaliteetin ja otan ruuvimeisselin esille. Minun 
lamppuni juuri poksahti, okei tämä on vaikeaa uskoa koska 
olen capannut välillä jutun aikana, mutta 4real mun lamppu 
just poksahti, kun laitoin läppärin kiinni seinään MÄ 
VITTU RAKASTAN TÄTÄ MESTAAAAAA.



Mediomajodelissa ihmisiä tapaa jokaisessa vaiheessa 
mediomapolkuaan. Jotkut valittavat useampaan otteeseen 
kovaäänisestä seksiä harrastavasta naapuristaan. Jotkut 
panikoivat ötököistä ja syyttävät Seppo Saksaa. Jotkut 
raivoavat 3 tunnin pyykkivuoroista tai naapuriparantolan 
asukkaista. Kerran näin yhden langan, jossa joku 
ihmetteli miten kukaan voisi ikinä edes kuvitella asuvansa 
Mediomilla. Joten jos tunnistat olevasi jollain näillä surun 
askelilla, pyydän, että annat mahdollisuuden Mediomille ja 
ehkä opit jotain myös itsestäsi.

Tai sitten muuta vaan pois lol ei mua kiinnosta.

Ja btw, tiedättekö mikä sen ennaltamainitun Jodlauksen top 
vastaus oli? ”Mediomalaisille ei vittuilla.” ■

Teksti on omistettu kahdelle irtoinduktioliedelleni M2, 
minun naapureilleni M1/M2/M5, Iiris Mankille M3 
( joka kysyi ensi kertaa, että saavatko Psykalaiset tulla 
Mediomille) ja Seppo Saksalle M∞. 
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Ei ole suinkaan teorian vähin viehätys, että se 
voidaan kumota: juuri siksi se vetää puoleensa 
hienompia päitä. Näyttää siltä, että satakertaisesti 
kumottu ”vapaan tahdon” teoria saa kiittää 
jatkuvasta olemassaolostaan enää vain tätä 
viehätystä —: yhä uudestaan tulee joku ja tuntee 
olevansa kyllin väkevä kumoamaan sen.

Edellistä fuksikastetta varten minut rekrytoitiin 
pelottelijaksi. Silloin hiljattaisten Nietzsche-

kriittisiksi tulkittavien Jodel-huhujen inspiroimana 
päätin ottaa tämän filosofin zombifioidun muodon 
työkalukseni. Hankin tätä varten naamion, 
käsineet ja tekoviikset. Kun laitoin viikset häijyn 
zombinaamion ylähuulen ylle, koin suurta iloa 
emergentistä Nietzschestä. Lisäksi puin päälleni 
valkoisen kauluspaidan, pikkutakin, suorat housut 
ja pukukengät. Näin puhui Zarathustra tuli mukaani 
kirjahyllystä tapahtumaan, ja päästäkseni oikeaan 
mielentilaan kuuntelin matkalla ensin Richard 
Wagneria, Nietzschen suosikkisäveltäjää, ja lopuksi 
Nietzschen omaa musiikkia, sillä tunnetusti Nietzsche 
kuunteli lopussa vain itseään. Sattumalta olin myös 
juuri toipunut päänsärystä, mikä sopi teemaan, sillä 
Nietzsche kärsi pahimmillaan useita vuorokausia 
kestäneistä migreenikohtauksista. Nautin tästä 
transformaatiosta ja sain positiivista palautetta 
asustani ja suorituksestani Tervasaaressa, mutta 
kyseessä oli myös roolien vaihdos – yleensä zombi-
Nietzsche ohjailee minua sisältäpäin.

Vitsin lisäksi edellinen on nietzscheläinen totuus. 
Ihminen on kokoelma eri suuntiin vetäviä voimia, 
mitä tilaa jää vapaalle tahdolle? Kukaan ei valitse niitä 
voimia, jotka hänen kehoaan ohjailevat. Ei-vapaa tahto 
taas on maailmankatsomus, jossa kaikki nähdään 
kausaalisena tapahtumaketjuna. Nietzsche hylkää 
sekä vapaan että ei-vapaan tahdon mytologiana, 

molemmat ovat tilanteellisesti hyödyllisiä fiktioita, 
mutta lopulta vain projektioita. Nietzschen filosofiassa 
on vain heikkoa ja vahvaa tahtoa sekä kysymys siitä, 
mihin nämä voimat pyrkivät, mikä on niiden laatu.
            
Monesti käsityksemme eivät ole oireita syvempiä. 
Huomaamme helposti läheisen ihmisen poikkeavan 
käytöksen tai yhteiskunnassa tapahtuvan suuren 
muutoksen, näemme mitä tapahtuu, mutta 
pinnanalaiset voimat jäävät meiltä tiedostamattomiksi. 
Nietzschen filosofia esittää suuren mikä-kysymyksen 
– kun käymme keskustelua, kun näemme oudosti 
käyttäytyvän yksilön, tai kun opiskelijat valtaavat 
yliopiston, on väärin kysyä ”mitä tapahtuu?”. Sen 
sijaan voidaan kysyä ”mikä tahto ilmaisee itseään?” 
Kun Venäjän vallankumous tapahtui, oireen tasolla se 
saattoi näyttää pyrkimykseltä tasa-arvoon. Orwellin 
allegoriaromaani Eläinten vallankumous tuo esiin 
mitä tälle ideaalille tapahtui: ”Kaikki eläimet ovat tasa-
arvoisia, mutta toiset eläimet ovat tasa-arvoisempia 
kuin toiset”.

Voimat ovat ihmisessä vaistoja, jotka vaanivat 
valmiina odottaen oikeaa tilannetta. Vallankumous oli 
suotuisa tilanne piilevälle ahneudelle ilmaista itseään. 
Sama ilmiö on havaittavissa yksilötasolla addiktiossa. 
Kun yritettiin kehittää interventioita alkoholismiin, 
yksi idea oli luoda potilaalle voimakas negatiivinen 
assosiaatio alkoholijuomiin. Interventiot onnistuivat 
luomaan ällötysreaktion ja assosioimaan sen 
tiettyyn juomaan, mutta tämä ei riittänyt, sillä ”tahto 
alkoholismiin” ilmaisi itsensä vaihtamalla yhdestä 
alkoholipitoisesta juomasta toiseen. Nietzschen 
kuusi neuvoa impulsseja vastaan kamppailuun 
ovat psykologiassa edelleen osuvia: impulssin 
aktivoivien tilanteiden välttely, impulssin tyydytyksen 
rajoittaminen tiettyihin hallittuihin tilanteisiin, 
impulssin tyydyttäminen ylimalkaisesti ällötykseen 

Vapaus naamiona
Teksti ja kuvitus: SAMI HYTTINEN

Taitto: LUKA VÄHÄSARJA
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asti (tässä käy Nietzschen mukaan yleensä huonosti), 
impulssin assosioiminen kivuliaaseen ajatukseen, 
jonkin vaikean tehtävän suorittaminen impulssin 
tyydytyksen estämiseksi, ja asketismi. Toisaalta 
Nietzsche toteaa tässäkin olevan kyse vain voimien 
välisestä kamppailusta, voimista, jotka valittavat 
toisista voimista, ei ”meidän” kamppailustamme näitä 
vastaan.

Negatiivisten impulssien taltuttaminen ei kuitenkaan 
ole riittävää. Jos pyritään hoitamaan alkoholismia, 
on kysyttävä, mitä jää jäljelle hoidon onnistuttua. 
Syvemmässä analyysissa tahto alkoholismiin voi olla 
nihilismin muoto, eli elämänvastainen tahto, tahto 
tyhjyyteen. Silloin alkoholin loppuminen maailmasta 
olisi vasta ensimmäinen askel kohti merkityksellistä 
elämää. Addiktiosta parantunut kokee pienimuotoisen 
Jumalan kuoleman, kun hänen koko organismiaan 
orientoinut määränpää häviää. Kuten Nietzsche 
pääteoksessaan kirjoittaa: 

Vapaa mistä? Zarathustraa ei voisi vähempää 
kiinnostaa! Mutta kirkkaina pitäisi silmiesi 
julistaa: vapaa mihin?

Nietzschen mukaan häntä edeltävä filosofia on 
ollut vain objektiiviseksi päättelyksi naamioitua 
henkilökohtaista tunnustusta. Tämä on yhtä edellä 
mainitun tahdonfilosofian kanssa, ja myös avain 
alkusitaatin ymmärtämiseen. ”Vapaata tahtoa ei ole.” 
– Kenelle? Kuka sanoo, ettei sitä ole, mikä hänessä 
sanoo niin? Se voi olla rationalisointi omalle tai 
toisen kurjuudelle, vapautus vapaan tahdon taakasta 
– vapautus mihin? Jokaista filosofiaa, kirjoitusta, 
keskustelua tai ihmistä voi pyrkiä tulkitsemaan tältä 
kannalta, ja sama pätee tähän tekstiin. Ympäristö ja 
kehot sallivat voimien kanavoitumisen erinäisillä 
tavoilla. Tahtoni ajatella, ymmärtää ja toteuttaa 
Nietzschen filosofiaa kanavoitui niin fuksikasteessa 
kuin tässä lehtitekstissä. Uskon, että syvemmässä 
analyysissä tuo tahto ja voima on jotain positiivista. ■
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Kehitysvammaseminaarin hedelmät – 
seminaarivastaavan ajatuksilla höystettynä 

Teksti ja kuvitus: VILMA VUORINEN
Taitto: LUKA VÄHÄSARJA

Seminaarityöryhmän maaliskuussa alkanut 
työskentely huipentui kolmeen lokakuiseen 

seminaaripäivään: puhujat oli kutsuttu, tilat varattu ja 
kahvit tilattu. Kiitoskukkia oli valkoisia, vaaleanpunaisia 
ja tummanpinkkejä, jokaiselle päivälle eri värinsä. Sali 
täyttyi opiskelijoista – ei ihan niin täyteen kuin olisin 
toivonut – ja Zoom- osallistujat ilmestyivät ruudulle. 
Yllättävän paljon päänvaivaa olivat aiheuttaneet tilojen 
esteettömyysselvitykset: inva-WC:n ja esteettömän 
sisäänkäynnin paikantaminen sekä pyörätuolia 
käyttävälle puhujalle saavutettavan salin löytäminen 
veivät aikaa. Myös kompromisseja oli tehtävä. Melkein 
tympäännyin esteettömyyden selvittelytyöhön, kunnes 
ymmärsin tämän olevan monen arkipäivää.  
 
Tuomas Hakamäki on vammainen psykologi, joka ei 
päässyt puhujaksi seminaariimme, mutta halusi jättää 
terveisensä: 

1. Esteettömyyssuunnitelma on pakollinen joka 
ikisessä tapahtumassa. 
2. Esteellisiä psykologin ja psykoterapeutin 
vastaanottoja ei pitäisi nykyään olla olemassa.  

 
23.10. maanantaina 
 
Seminaarin avaussanat pääsponsoriltamme 
Psykologiliitolta lausui puheenjohtaja Jari Lipsanen. 
Hän oli sitä mieltä, että vuosittaiset teemaseminaarit 
ovat niin tärkeä osa opintoja, että niiden järjestämisen 
tulisi olla pikemminkin yliopiston kuin ainejärjestön 
vastuulla. Olen jokseenkin samaa mieltä, mutta koen 
erittäin tärkeäksi sen, että opiskelijat voivat täysin 
itsenäisesti valita heitä sinä vuonna inspiroivan ja heille 
ajankohtaisesti tärkeän aiheen.  
Kasvatustieteen tohtori Matti Laitinen käsitteli 
avausluennollaan laajasti vammaisuutta. Ennen 
tätä luentoa en tiennyt, että vuonna 2015 Kynnys 

ry on järjestänyt mielenilmauksen VR:n junassa, 
jonka tarkoituksena oli kritisoida ravintolavaunujen 
esteellisyyttä. InterCity-junien ravintolavaunuun ei 
tänäkään päivänä pääse pyörätuolilla. Laitisen mukaan 
noin 15 % maailman väestöstä on jollain tavalla 
vammaisia. 
 
Neuropsykologi Oili Sauna-ahon diagnostiikkaa 
käsittelevällä luennolla opin, että noin 1 %:lla väestöstä 
arvioidaan olevan kehitysvamma ja 3 %:lla huomattavia 
neuropsykologisia erityisvaikeuksia. Suomessa on 
suuria alueellisia eroja kehitysvammaisten määrässä, 
mikä osaltaan selittyy geneettisillä vaikutuksilla. 
Sikiöaikaisesta alkoholialtistuksesta johtuva syndrooma 
(FASD) on ainoa estettävissä oleva kehitysvammaisuutta 
aiheuttava tekijä.  
 
Kehitys- ja kasvatuspsykologian erikoispsykologi 
Emmi Tuomi valotti meille psykologista arviointia 
kehitysvammatyössä: arvioinnissa vaaditaan paljon 
menetelmien soveltamista, jolloin normeihin tai 
tutkittavan ikään ei parane liikaa jumittua. Tuomen 
mielestä tärkeää on dynaamisen ja laadullisen arvioinnin 
toteuttaminen sekä asiakkaan yksilöllisten vahvuuksien 
löytäminen. 
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Kokemuspuheenvuorot saimme kuulla monivammaisen 
tyttären isältä Tomi Jaakkolalta sekä Jari Nurmelta, 
jolla on lievän älyllisen kehitysvamman diagnoosi. 
Puheenvuoroissa korostuivat mielenterveysavun 
saamisen tärkeys, resurssipulan ja byrokratian 
mukanaan tuomat hankaluudet sekä vanhempana olon 
ja kuntouttajana toimimisen tasapainottelun vaikeus.  
 
Päivän lopussa minua väsytti, pääni oli kipeä ja tietoa 
täynnä. Kotona otin lasillisen punaviiniä. 
 
24.10. tiistaina 
 
Tiistaiaamun aloittivat psykologit Elina Salminen 
ja Lotta Seppälä. He kertoivat kehitysvammaisen 
ihmisen elämänkaaresta ja psykologin roolista tämän 
tukena. Psykologi voi arvioida asiakkaalle sopivia 
opintoja ja työmahdollisuuksia, tarjota keskusteluapua, 
suunnitella kuntoutusta sekä tukea asiakkaan 
itsemääräämisoikeutta. 
 
HUS:n kehitysvammalääketieteen yksikön johtava 
psykologi Anna-Elina Leskelä-Ranta käsitteli luennollaan 
kehitysvammaisten henkilöiden mielenterveyttä. 
Leskelä-Ranta joutuu pohtimaan työssään usein 
sitä, onko asiakkaan kohdalla kyse psykiatrisista 
oireista vai vääristymistä vuorovaikutuksessa: 

Asiakkaan ”haastava käyttäytyminen” näyttäytyy 
usein ulkopuolisille sellaisena, vaikka käytöksen 
tavoitteena olisi tyydyttää huomiotta jätettyjä tarpeita. 
Toisaalta, jos kehitysvammaisella henkilöllä on 
mielenterveysongelma, on sekin hyvin ymmärrettävää: 
ympäristö voi tarjota riittämätöntä tai vääränlaista apua 
toimintakyvyn puutteisiin, itsenäistymään saatetaan 
puskea liian aikaisin ja yksinäisyyden kokemukset 
sekä mielekkäiden osallistumismahdollisuuksien puute 
ovat yleisiä. Suomessa 10–15 %:lla kehitysvammaisista 
henkilöistä arvioidaan olevan diagnosoitavissa oleva 
psyykkinen sairaus. 
 
Kelan tutkimuspäällikkö Antti Teittisen 
luennolta opin, että merkittävä osa 16 vuotta 
täyttäneistä kehitysvammaisista henkilöistä siirtyy 
työkyvyttömyyseläkkeelle. Teittisen mukaan 
kehitysvammaisten tai muutoin vammaisten henkilöiden 
palkkaaminen työhön on harvinaista: työnantajalle 
palkkaaminen näyttäytyy hankalana, monimutkaisena 
ja liian pitkänä prosessina. Ajattelen, että ennakkoluulot 
ja vääristyneet ajatukset vammaisuudesta vaikuttavat 
tähän merkittävästi.  

Psykologi Ari-Matti Saaren työpajassa käytiin läpi 
tunteiden ja emootioiden kehitysvaiheen arviointia 
ja sen vaikutuksia havaittavaan käyttäytymiseen: 
kehitysvammaisen asiakkaan kognitiota voidaan tutkia, 
jos se koetaan tärkeäksi, mutta se ei ole hyvinvoinnin 
kannalta tärkein asia. Sitäkin tärkeämpää on tunne-
elämän arviointi ja arvioinnin kehittäminen. Lisäksi 
työpajoja järjestettiin kuvataidepsykoterapiasta 
(kuvataidepsykoterapeutti Laura Kökkö & psykologi 
ja kuvataidepsykoterapeutti Sanna Pikku-Pyhältö), 
kehitysvammaisen lapsen vanhempana olemisesta 
(psykologi Kaisa Mäkynen) sekä autismikirjon lasten 
kanssa työskentelystä (psykologi ja psykoterapeutti 
Pirita Hämäläinen), joista viimeisimpään itse osallistuin. 
Minulle mielenkiintoisinta oli, kuinka nuorena – jopa 
alle 1-vuotiaana – autismikirjon diagnoosi voidaan 
nykyään asettaa, ja mitä nuorempana diagnosointi 
tehdään, sitä paremmat ovat kuntoutusmahdollisuudet. 
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25.10. keskiviikkona 
 
Keskiviikkoaamu oli kaoottinen. Molemmat 
luennoitsijoistamme ilmoittivat, etteivät pääse paikan 
päälle ja toisen luennon järjestyminen etänäkin 
oli epävarmaa viimeisille minuuteille saakka. 
Luennot saatiin lopulta toteutettua Zoomin kautta, 
mutta tämä ymmärrettävästi vaikutti osallistujien 
seminaarikokemukseen. Luentojen aiheet olivat 
erittäin tärkeitä: psykologi Ewa Stevens käsitteli 
kehitysvammaisten itsemääräämisoikeutta, ja 
valtiotieteiden tohtori Sonja Miettinen ableismia ja 
antiableismia.  
 
Stevensin luentoon sisältyi keskustelua herättäviä 
käytännön esimerkkejä itsemääräämisoikeudesta ja 
sen rajoittamisesta: hänen mukaansa kehitysvammaiset 
harvoin voivat vaikuttaa siihen missä, miten ja kenen 
kanssa he asuvat. Lisäksi hyvin rajattua voi olla se, kenen 
kanssa saa seurustella ja viettää aikaa, minkälaista sisältöä 
päiväänsä haluaa tai mitä syö ja pukee päälleen. Suoritin 
toisen opiskeluvuoden TET-harjoitteluni ETEVA:lla, 
jonka palvelut on nykyään jaettu hyvinvointialueille. 
Muistan psykologin sanoneen minulle, että vammaiset 
ja vanhukset syövät Suomessa kaikkein terveellisimmin. 
Hienoa vai surullista? Tämä johtunee siitä, että heidän 
ruokavaliostaan päättää joku toinen. 
 
Seminaariyleisössä pohdintaa sai myös aikaan 
kehitysvammaisten päihteidenkäyttö, sen rajaaminen 
ja toisaalta salliminen: milloin kyseessä on tarvittava 
toisen ihmisen puolesta tehty päätös kieltää päihteet 
turvallisuuden vuoksi, milloin ylimitoitettu aikuisen 
ihmisen holhoaminen, jollaista vammattomille 
henkilöille ei tehdä? Useimmat vammattomat ihmiset 

voivat halutessaan tehdä huonoja ja 
vastuuttomiakin valintoja 

elämässään, olivat he 
riittävän informoituja 

vaikkapa alkoholin 
liikakäytön riskeistä 

tai eivät.  
 

Miettisen yhteiskunnallisella luennolla pohdittiin 
ableismin käsitettä. Erään kuvauksen mukaan se on 
tiettyjen lajityypillisiksi ajateltujen kykyjen, kuten 
älykkyyden, tuottavuuden ja kuluttamiskyvyn 
ihannointia, ja puutteet näissä kyvyissä leimataan 
vajavaisuudeksi. Ableistinen ajattelu on Miettisen 
mukaan johtanut tutkimuksiin, interventioihin ja 
terapioihin, jotka itsessään ylläpitävät ableistisia 
normeja. Päällimmäisenä mieleeni jäivät Suomessa 
1920- luvulla aloitettu avioliittojen kieltäminen 
”tylsämielisiltä” ja 1970- luvun alkuun saakka 
voimassa ollut kehitysvammaisten pakkosterilointilaki. 
Ableismin kukistamiseksi kansalaisuuden perustaksi 
tulisi kyvykkyyden sijaan asettaa haavoittuvuus 
kaikkia ihmisiä yhdistävänä piirteenä. Mielestäni tämä 
tarkoittaa käsitystä siitä, että jokainen meistä voi joutua 
tilanteeseen, jossa yhteiskunnan kyvykkyysvaatimuksia 
ei voi saavuttaa esimerkiksi vammautumisen, 
sairastumisen tai ikääntymisen vuoksi. 
 
Työpajat käsittelivät vammaisuutta työelämässä (Anni 
Kyröläinen), vammaisuuden ja sateenkaarevuuden 
intersektiota (Raila Riikonen) sekä paraurheilua 
vanhemman ja urheilijan näkökulmista (Mika Hänninen 
& Julia Fonsén). Kyröläisen työpajassa todettiin 
vammaisten ihmisten työllisyysprosentin olevan todella 
matala: Suomessa on 60 000 työkyvyttömyyseläkkeellä 
olevaa kansalaista, jotka kokevat itse olevansa 
kykeneväisiä ja halukkaita työhön. Kyröläinen korosti 
sitä, kuinka paljon asioiden selvittäminen vaatii yksilön 
omaa kykyä ja halua vaatia itselleen laissa määrättyjä 
oikeuksia. Käytännön haasteet, kuten taksin saapuminen 
jatkuvasti myöhässä, vaikuttavat arkielämään toistuvasti, 
ja ongelmista huomauttaminen voi jäädä tekemättä 
hankalaksi leimautumisen pelosta. 

Lakiin on kirjattu, että vammaisella tulee olla oikeus 
”tavanomaiseen elämään”. Mitä se tarkoittaa? Eräässä 
tapauksessa se ei ainakaan tarkoittanut mahdollisuutta 
remontoida saunan ovea niin, että pyörätuolia käyttävä 
pääsisi saunomaan omassa kodissaan.  
 
Illalla tilasin pitsan ja ihailin seminaaritiimiltä 
saamaani tummanpinkkiä kiitoskukkaa.  ■
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arvotaan lahjakortti Vantaan Flamingo-kylpylään Samirin lahjoittamilla varoilla.
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